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Srečno v novo Četo 196Z
Spet smo odtrgali zadnji list na koledarju leta., ki je za 

nami. Ohranili smo mir, ki si ga tudi v naprej vsi najbolj 
želimo. Ko stopamo v novo leto delamo navadno obračun us
pehov in težav, hkrati pa kujemo načrte za prihodnost. Minil 
je čas, ko je vsak posameznik delal obračun le zase in sebi 
postavljal načrte. Danes je življenje občana ozko in nede
ljivo povezano z vsem, kar se v občini dogaja. Povezan je 
s podjetjem v katerem dela, s povečanjem proizvodnje, ker 
se bo s tem dvignil tudi njegov osebni dohodek. Povezan je 
z vrsto služb v komuni, ki občanu dnevno služijo.

Socialistična zveza čestita
Preteklo leto smo mnogokje 

dosegli velik napredek, prav go
tovo največji v življenju kočev
ske komune. Uspehi se kažejo 
pri razvoju komunalne samoup
rave, boljšem delu samouprav
nih organov v podjetjih, v na
predku gospodarstva, posebno še 
industrije, stanovanjski izgrad
nji in njeni skupnosti, kakor tu
di v skrbi za človeka.

Ob krepkem sodelovanju vseh 
občanov, nam je uspelo zgraditi 
kočevski vodovod. S tem pa ni
smo le prebivalce oskrbeli z do
bro pitno vodo, temveč tudi naši 
industriji omogočili nemoteno 
obratovanje. Proizvodnja v pod
jetjih se je znatno povečala. 
»Itas« je prvo industrijsko pod
jetje v občini, ki je preseglo mi
lijardo dinarjev proizvodnje in 
stalno krepi svoje proizvodne 
zmogljivosti. Na »Rudniku« je 
začela obratovati nova separa
cija, ki bo izboljšala kvaliteto 
kočevskega premoga. KGP je 
zgradil vrsto novih objektov. 
Gradnjo kemične tovarne smo 
krepko zastavili, čeprav sredstev 
ni vedno dovolj na razpolago. 
Se in še bi lahko naštevali us
pehe naših podjetij, v katerih 
se vse bolj odraža vloga proiz- 
vajalca-upravljalca. Stanovanj
ske skupnosti so odprle vrsto 
servisov in otroško varstvenih 
ustanov, ki so predvsem zapo
slenim materam v veliko pomoč. 
Pri vsem tem pa je važno, da 
ne zapostavljamo stanovanjske 
izgradnje. Ob Rinži raste novo 
naselje stanovanjskih stolpnic, 
podjetja pa v mnogo večji meri, 
kot v preteklih letih, gradijo 
stanovanja za svoje delavce.

V preteklem letu nam še ni 
uspelo zadovoljivo rešiti nekate
ra vprašanja iz področja šolstva, 
prosvete in zdravstva. Za izbolj
šanje stanja na tem področju se 
zavzema predvsem petletni pro
gram razvoja občine. Za izbolj
šanje zdravstvene službe je po
sebno važna izgradnja zdravst
venega doma v Kočevju in mo
dernizacija nekaterih zdravstve
nih postaj. Mnogotera vprašanja 
šolstva bo rešila izgradnja do
ma telesne kulture, čeprav po
treba izgradnje nove šole s tem

še ne bo odpadla.
V letu 1962 poleg ostalega res

no računamo na modernizacijo 
ceste Ljubljana-Kočevje, izgrad
njo prve faze kemične tovarne, 
dograditev doma telesne kulture 
in zdravstvenega doma in vrsto 
objektov komunalnega značaja. 
Dograjene bodo tudi stanovanj
ske stolpnice ob Rinži in števil
ni stanovanjski bloki, ki jih gra
dijo podjetja. Bolj bo treba skr
beti tudi za ureditev komunal

nih služb na podeželju. Pri vsem 
tem pa morajo še bolj kot do
slej sodelovati občani, člani So
cialistične zveze. Socialistična 
zveza mora postati resnična 
ljudska tribuna, v kateri bodo 
občani dajali pobude za rešitev 
vrste problemov, ki se še po
javljajo.

Nova ustava, ki bo sprejeta 
v novem letu, ni več ustava dr
žave, temveč ustava človeka — 
občana in proizvajalca. Potrdila 
in dopolnila bo vse tisto, kar v 
težnji po izboljšanju našega de
la uvajamo že več let.

Za reševanje najrazličnejših 
problemov, ki so s tem povezani, 
za izboljšanje življenjskega 
standarda, bodo morale še več 
storiti stanovanjske in krajevne 
skupnosti.

Združeni v Socialistični zvezi 
delovnih ljudi, mladinski organi
zaciji, sindikatih in društvih bo
mo tudi v prihodnjem letu kos 
velikim in odgovornim nalogam.

Občanom, članom Socialistične 
zveze delovnih ljudi kočevske 
občine ter bralcem »Novic«, želi 
SZDL Kočevje mnogo delovnih 
in osebnih uspehov v letu 1962.

Janez Merhar

Kot delavec po težkem delu, tako se počutimo pred na
stopom novega leta, ker nas je jubilejno leto ljudske vstaje 
temeljito zaposlilo. Uvajanje novega gospodarskega sistema 
ter vzpodbudnejše oblike delitve dohodka v javnih službah 
sta sprožila številne razprave, tolmačenja in zasedanja, tako 
da skoro ne moremo dvomiti, če smo uspeli privabiti v raz
mišljanje večji del občanov. Med vsem tem delom smo pri
pravili veselje in zabavo za občinski praznik, na pevskih re
vijah, na Gori, nato v festivalskih dneh in kasneje drugod. 
Obnovljeni grajski prostor v Ribnici je združil v nekaj dneh 
občane in sosede obsežne okolice, ki so dostojno praznovali 
20-letnico vstaje. Zaslužili smo si to skromno udobnost, ki ni 
bila dosegljiva v vseh povojnih letih. Do tedaj skrita ljudska 
ustvarjalnost je združena pripravila svečan sprejem vsem 
preživelim, ki so se žrtvovali v ljudski revoluciji in ki da
nes delajo v številnih komunah za napredek.

Misli pred novim letom
Letošnja preizkušnja nas ohra

bruje, ko v mislih gledamo na
loge, ki nas čakajo v prihod
njem letu. Zelo odgovorna nalo
ga čaka organe družbenega in 
delavskega samoupravljanja, da 
bodo pritegnili k reševanju za-

DEDEK MRAZ V ŽELJNAH

Ob Dnevu JLA

Scena na odru v Šeškovem domu ob proslavi Dneva JLA 21. de
cembra. (Partizan na pohodu)

Sredi dreves se pomikajo partizanski borci, od bukve do 
bukve, od smreke do smreke, počasi, tja daleč. Debela snežna ode
ja pokriva gozd, ki je ves miren. Borci molče, le mrzli mesec, ki 
spremlja kolono, se spogleduje s puškinimi kopiti in cevmi mi
traljezov.

Nocoj gredo v napad, glej, ka
ko globoko je nebo!

In v tem hipu lete misli nad 
ovirami, lahke so in lepe, usta
vijo se celo ob drobni vejici 
jasmina...

. . . Takrat pa zasikajo stotere 
krogle, bombe pobesne, mitra
ljez pa žveči naboje s svojimi 
železnimi zobmi. Vname se ne
pričakovan boj.

Sovražne divizije, devetnajst 
po številu, napadajo partizanske 
odrede. Pet mesecev že grebejo 
rafali zemljo in sneg. Ofenzivne 
akcije sovražnika so vse obsež
nejše. Borci ustanovljene Prve 
proleterske brigade pa jih us
pešno odbijajo in nadaljujejo 
boj.

Še vedno sneži.
Bilo je pred dvajsetimi leti. 
Vso intimno slovesnost z 

uvodnim govorom ing. Milenka 
Honzaka je pripravilo DPD Svo
boda Kočevje za dan JLA v ok
viru proslav 20-letnice naše ljud

ske socialistične revolucije. Za
misel izvedbe proslave, so nad
vse uspelo izvedli ob pomoči 
mladinske organizacije kvintet 
harmonikašev pod vodstvom to
variša Papeža, Sevšek Pavlika, 
ICajfež Marjanca ter Žagar Zvo
ne kot recitatorji, Glad Matija 
pa je postavil sceno.

Proslava 
v Sodražici

V počastitev dneva Jugoslo
vanske ljudske armade — 22. 
decembra, je bila v Sodražici 
na predvečer praznika zelo us
pela proslava. Slavnostni govor 
je imel Vence Drobnič, rezervni 
major iz Sodražice. Lep prispe
vek je dala šola, zatem pa je 
nastopil moški pevski zbor Pro
svetnega društva iz Slemen, ki 
je ubrano zapel več pesmi. Vsa 
proslava je lepo izvenela. Tudi 
udeležba je bila lepa.

motanih nalog pri delitvi do
hodka čim širši krog proizvajal
cev in potrošnikov, da bo nji
hov glas postal močnejši in se 
ne bo izgubljal med stenami to
varne, ustanove ali na meji ko
mune.

Za posredovanje teženj obča
nov in njihovo vsklajevanje naj 
bi postale družbeno-politične or
ganizacij0 še močnejša onor° ;n 
mesto za oblikovanje javnega 
mnenja. Vloga občinskih poli
tičnih in gospodarskih činiteljev 
naj se v komuni utrdi, vendar 
je čas, da bi krajevni družbeno

politični činitelji bolj spremljali 
lokalno problematiko v forumu, 
kot je Krajevna organizacija 
Socialistične zveze, aktiv Ljud
ske mladine, sindikalna podruž
nica itd. Ko analiziramo vse
stransko dejavnost v prihod
njem letu, se ustavimo pri sode
lavcih. Z javnim mnenjem bo
mo skušali opozoriti, da priča
kujemo sodelovanja mnogih spo
sobnih občanov, ki so sedaj za
vzeti s svojimi načrti. V prihod
njem letu ne smemo pogrešati 
razumevanja v kolektivih za de
lo njihovih članov v družbeno
politični dejavnosti.

Sosedski odnosi med komuna
mi v interesih postajajo objek- 
tivnejši in pričakujemo, da bo
do komune Cerknica, Grosuplje, 
Kočevje in Ribnica še utrdile 
stike v prihodnjem letu na pod
lagi razumnega sodelovanja in 
upoštevanja enakopravnega po
ložaja tam, kjer bo to potrebno. 
Prav tako želimo, da bi področ
je Loškega potoka v novi poli- 
tično-teritorialni enoti ne za
ostalo v razvoju.

SZDL občine Ribnica 
se zahvaljuje številnim sodelav
cem v komuni in izven nje ter 
vsem, ki so pripomogli, da smo 
dostojno proslavili 20. obletnico 
vstaje in ljudske revolucije. Do
seženi gospodarski uspehi naj 
bodo pobuda delovnim kolekti
vom za smotrno napredovanje 
in uspeh novega gospodarskega 
sistema.

Bogo Abrahamsberg

Mirko Bračič
UK KOMANDANTA

Veliko število mladine in odraslih je v petek 22. decembra še pred 
napovedano uro napolnilo prostor pred vhodom v vojašnico. Med 
njimi smo opazili tudi ljudskega poslanca in prvoborca Matevža 
Haceta, prvega komandanta Prve artilerijske brigade v NOV, upo
kojenega generala polkovnika tov. Devičnika ter predstavnike poli
tičnih in družbenih organizacij in ljudske oblasti iz ribniške in ko
čevske občine.

Pred vhodom v vojašnico se 
je bočil železni slavolok. Srednji 
del slavoloka je bil pokrit z 
rdečim blagom. Med ljudmi je 
vladalo slavnostno razpoloženje. 
Danes je praznik naše Armade.

Slovesnost je začel predstav
nik ribniškega garnizona, ki je 
pozdravil vse navzoče, potem pa 
je govoril o pomenu 22. decem
bra — prazniku naše ljudske ar
made. Govoril je tudi o liku 
padlega narodnega heroja Mirka 
Bračiča. Njegovo ime bo nosila 
vojašnica. Pripadnike JLA je 
opozoril, naj bodo zvesti čuvarji 
izročil svojega slavnega parti
zanskega komandanta in naj se 
vzgledujejo po njem ...

Zatem je pristopil k slavoloku 
bivši komisar 14. divizije Matevž 
Hace, ki je odkril napis na sla
voloku: »Vojašnica heroja Mirka 
Bračiča«, potem pa je, ko je ori
sal herojsko borbo partizanske 
vojske, govoril o liku Mirka 
Bračiča. Takole je dejal med 
drugim:

»Dovolite mi, da se ob tej pri
liki spomnimo znanega junaka 
in komandanta znamenite 14. di
vizije Mirka Bračiča. Rodil se je 
v Trstu leta 1915... Bil je med 
redkimi oficirji, ki se je že leta 
1941 odzval klicu domovine in 
Partije in vstopil v partizanske 
vrste. 19. oktobra 1941. se je od
likoval v borbi na italijansko 
postojanko Bezuljak pri Cerkni
ci na Notranjskem. Vodil je pol- 
bataljon. Maja 1942. leta je bil 
zaradi hrabrosti in izredne or
ganizacijske sposobnosti imeno
van za komandanta grupe od
redov. Čete in bataljoni so bili 
do velike italijanske ofenzive 
vedno v uspešnih partizanskih 
napadih na sovražne postojanke 
po Notranjskem in Gorskem Ko
torju. Mirko Bračič se je zelo

odlikoval, ko se je maja 1942 
osvobodila Notranjska in obširni 
predeli Dolenjske. V septembru
1942 je uspešno vodil akcije za 
uničenje prvih belogardističnih 
postojank na Notranjskem. 19. 
oktobra 1342 je vodil kot ko
mandant Loški odred, ki se je 
potem preimenoval v Soški od
red na Primorsko. Odlikoval se 
je po številnih krajih na Pri
morskem. Z malimi enotami je 
tolkel elitne italijanske bataljo
ne in polke. Imenovan je bil za 
komandanta alpske cone, julija
1943 pa je bil imenovan za ko
mandanta novo ustanovljene 14. 
divizije. Te enote je vodil od 
uspeha do uspeha na področju 
Kočevja, Novega mesta, Žužem
berka, osvoboditvi Ribnice, uni
čenja in zajetja plave garde pri 
Grčaricah, borbe za Turjak. Be
gunjah, Ilirski Bistrici in drug
je. Mirko Bračič je bil pravi lik 
revolucionarnega in izredno spo
sobnega oficirja in komandanta. 
Nepozabni so bili dnevi, ko smo 
bivši njegovi sodelavci z Mirkom 
Bračičem izdelovali načrte za 
uničenje sovražnih postojank: 
Grahovo, Lašče in Kočevje ... 
V tistih mrzlih decembrskih 
dnevih, ko smo vodili borbo z 
nemško posadko v Kočevju, je 
Mirko Bračič hrabri komandant 
14. divizije padel na čelu ju- 
rišnih oddelkov ...«

Vrstile so se recitacije, mla
dinski pevski zbor ribniške 
osemletke pa je ubrano zapel 
več pesmi. P0 končani sloves
nosti je delegacija JLA položila 
pied spomenik padlih na trgu v 
Ribnici lep venec. Popoldne je 
bilo v domu Partizana družabno 
srečanje oficirjev JLA in povab
ljenih gostov. Bilo je zelo pri
jetno.
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Gostje in člani kolektiva ČZP »Kočevski tisk ob pričetku obratovanja novega tiskarskega avtomata

V soboto 23. decembra so imeli 
v tiskarni Kočevje slovesnost, ko 
je začel obratovati moderen ti
skarski stroj avtomat — znamke 
»ATENA«.

Predsednik DS Jože Brian je 
pozdravil navzoče goste, med 
njimi tudi predsednika ObLO 
Kočevje Draga Benčina in člana 
sveta za industrijo in obrt pri 
ObLO tov. ing. Staneta Remž- 
garja. Nato je direktor podjetja 
tov. Nace Kamičnik v krajšem 
poročilu obrazložil pomembnost 
tega dogodka in je med drugim 
dejal, da na videz objekt, ki nje
govo začetno obratovanje slavi 
kolektiv danes, ni tako pomem
ben, da bi bilo treba sprožiiti 
toliko pozornost, vendar pomeni

ralo v opremo 20 milijonov din, 
in sicer: 12 milijonov iz lastnih 
sredstev in 8 milijonov iz poso
jila.

Osnovna investicijska objekta 
sta tiskarska avtomata »ATE
NA« za 12 milijonov dinarjev in 
»OM-I« za 4 milijone dinarjev. 
Dobava »ATENE« iz Italije je 
potekala izredno hitro — vsega 
4 mesece, dočim se dobava av
tomata »OM-I« iz Berlina ne
skončno zavlačuje. Od vplačila 
devizne vrednosti stroja do da
nes je minulo polnih 22 mese
cev. Stroja pa po zadnjih vesteh 
tiskarna sploh ne bo prejela, ker 
v inozemstvu teh tipov strojev 
sploh več ne izdelujejo.

Za prihodnje leto ima tiskarna

Ob pričetku obratovanja novega tiskarskega avtomata

aa kolektiv doslej najvažnejši 
dogodek odkar obstoji podjetje. 
Pomemben je predvsem zaradi 
tega, ker bo poleg svojega proiz
vodnega ustvarjalnega efekta 
vplival tudi na spreminjanje 
procesa proizvodnje in na iz
boljšanje medsebojnih odnosov 
med proizvajalci. Stroj je zaen
krat edini avtomat te vrste v 
podjetju in predstavlja začetek 
rekonstrukcije proizvodnih sred
stev v tiskarni. V letošnjem letu 
je podjetje na podlagi petletne
ga plana rekonstrukcije investi-

Zimsko življenje v Kompoljah
Zima nas je obiskala in tudi 

mraz. Drva so si ljudje pripra
vili, da se lahko grejejo okrog 
peči in delajo zobotrebce, ki da
jejo našim krajem kar lep do
hodek. Zanje je precej povpra
ševanja, da gredo hitro izpod 
rok v prodajo. Eni so si uredili 
motorje, da delajo razne galan
terijske izdelke, ki gredo tudi 
dobro v denar.

V Kompoljah, ki je največja 
vas v Dobrepoljski dolini, v njej 
je 600 prebivalcev, smo tudi do
bri živinorejci. V vasi je zbiral
nica mleka, trgovina in šola, 
pred kratkim so odprli gostinski 
lokal, v katerem je dobra po
strežba. Gasilsko društvo je ak
tivno v svojem delu; pretekli 
teden, ko je v Podgori nastal 
požar, so bili člani takoj na svo
jih mestih. Lovci so tudi aktiv
ni pri zasledovanju divjadi. Je
leni napravijo precej škode, lov
ci pa z njimi nimajo uspeha; no
benega niso še odstrelili. Morda 

- bodo sedaj kaj uspeli, ko je 
sneg; lovskih pripovedi je po 
vasi dovolj, jeleni so pa v go
zdovih.

Mladina hodi na delo v Ljub
ljano, Predstruge in Ratike, ker 
doma ni dovolj dela.

Kompolje ležijo v dolini na 
kraškem svetu. V suši vsahnejo 
vsi studenci. V okolici je veliko 
kraških jam, ki so posebna zna
menitost naše okolice. Kriviške

na tarifna politika v podjetju 
omogočila formiranje dovoljne 
višine sredstev za nabavo stro
jev. Kolektiv se je odrekel delu 
osebnih dohodkov v korist in
vesticij. Zaradi zboljšanja orga
nizacije dela in urejene komer
cialne službe se je znatno dvig
nila storilnost in s tem v zvezi 
tudi obseg proizvodnje. Leta 1959 
je znašal bruto produkt na ene
ga zaposlenega 1,099.000 din, lani 
že 1,420.000 din, letos pa znaša
1.820.000 din ali 65 % več kot 
predlani in za 28 % več kot lani. 
Razumljivo je, da je povečana 
storilnost ugodno vplivala tudi 
na višino osebnih dohodkov. La
ni je znašalo povprečje dobrih
21.000 din mesečno na osebo. Le
tos pa bo znašalo povprečje
29.000 din ali za 38 % višje kot 
lani. Vendar pa delavci še ved
no ne dosegajo tistega povprečja 
osebnih dohodkov kot večina 
drugih tiskam v Sloveniji. Tudi 
razmerje med najvišjimi in naj
nižjimi osebnimi prejemki je v 
ČZP »Kočevski tisk« najmanjše, 
saj znaša 1 : 3,8. Tudi to stanje 
narekuje, da je treba rekonstruk

cijo podjetja čim hitreje izpelja
ti in z uvajanjem modemih av
tomatov približati produktivnost 
povprečju grafične industrije v 
Sloveniji.

V poročilu je bil tudi omenjen 
problem strokovnega grafičnega 
kadra, ki ga v podjetju pri
manjkuje čedalje bolj. Za pred
viden obseg proizvodnje za pri
hodnje leto — 110,000.090 dinar
jev — bi potrebovali še dva 
ročna in enega strojnega stavca 
ter enega strojnika. Brez te oja
čitve bo sedanji kader težko 
zmogel premagati tako velike 
proizvodne naloge v letu 1962, 
ker jih že letošnji obseg proiz
vodnje preobremenjuje z delom. 
Toda elan sedanjih mladih ka
drov je velik in se že smelo pri
pravlja za izvrševanje svojih 
prihodnjih obveznosti.

Po poročilu direktorja Karnič- 
nika je ing. Remžgar sprožil 
stroj v obratovanje in zaželel 
delovnemu kolektivu ČZP »Ko
čevski tisk« obilo uspehov na 
področju uvajanja moderne 'teh
nike in avtomatizacije v proiz
vodnji.

v planu investicij za 10 milijo
nov dinarjev. Nabavili bodo še 
en manjši avtomat, namesto 
»OM-I« bodo nabavili enako
vreden avtomat, nabavili bodo 
rezalni stroj, črkovni material 
in matrice. Za te investicije bo
do potrebovali kredit 5 milijo
nov dinarjev, ker bodo del la
stnih sredstev morali oddvojiti 
za obratna sredstva in za nakup 
stanovanj.

Ko je govoril o skladih in 
osebnih dohodkih je tov. Kar- 
ničnik dejal, da je ravno pravil-

jame, Matičeva jama je globoka 
93 m, Pirčeva jama, Dulaja ja
ma se začenja v Žlebiču in gre 
pod vso Malo goro do Kompolj 
in ob deževju poplavi Kompolj- 
ske travnike. V hudi suši hodijo 
ljudje po vodo v to jamo še iz 
Suhe Krajine. Nekoč so vodo 
črpali z motorko po 90 m dol- 
«i Cevi Mežnarjev Jože je šel 
v to jamo bolj globoko, pa je 
bilo toliko plina, da bi bil kma
lu obležal v jami. Na hribu pri 
Kompoljah je tudi brezno brez 
dna. Te naše jame so jamarji ze 
obiskali, ker so znamenite.

(V&i-dk čestita
Naročen sem na »Novice«, ki 

so mi po vsebini zelo všeč, saj 
preberem v njih mnogo lepih 
stvari iz svojega kraja. Večkrat 
berem v časopisu čestitke in 
zdaj želim tudi jaz čestitati. Če
stitka se glasi:

»Levstik Leopold iz Rašice pri 
Velikih Laščah, zdaj služi vo
jaški rok v Petrovcu na Mlavi, 
želi vsem znancem in prijate
ljem, še posebno pa svojim do
mačim, srečno in veselo novo 
leto 1962.«

Srečno in uspehov polno novo 
leto želim tudi bralcem »Novic«, 
z željo, da bi še dolgo izhajale.

Na podlagi poročil in razprave 
so prišli sekretarji do zaključ
ka, da gradivo tretjega plenuma 
ne bodo študirali »po črki«, am
pak se bodo lotili študija anali
tično. Se pravi, da bodo primer
jali, če se njihovo delo (delo 
osnovnih organizacij in vsakega 
posameznega komunista) sklada 
s smernicami tretjega plenuma. 
Tako bodo ugotovili, kje so de
lali prav in kje napake ter kaj 
je treba popraviti. V nekaterih 
osnovnih organizacijah namreč 
ni vse v redu, saj je slišati tudi 
upravičene prigovore na delo 
nekaterih osnovnih organizacij 
in na obnašanje ter delo posa
meznikov. Dalje so v razpravi 
ugotovili ,da je treba zaostriti 
odnos do članov ZK, ki so na 
raznih vodilnih položajih in vsi
ljujejo svojo voljo ostalim ozi
roma se obnašajo kot da samo 
oni vse vedo, vse znajo in na
pravijo vedno vse prav. Po dru
gi strani, pa se zgodi, da prav 
zaradi takih drugi delovni ljud
je na sestankih molče. Morda 
ostali povprečni državljani res 
manj vedo (in nočejo razprav
ljati, ker se boje, da jih bodo 
»vodilni« s svojimi odgovori po
tolkli in osmešili) kot oni, ki so 
na vodilnih položajih, vendar so 
za tako stanje krivi prav »vodi
telji«, ki državljanom ne znajo 
ali pa nočejo posredovati svoje
ga znanja. Kdor misli, da več 
zna, mora tudi več narediti, mo
ra pomagati drugim. Na politiko 
in gospodarstvo imajo namreč 
preveč vpliva prav nekateri ta
ko ali drugače pametni ljudje, 
ki so izoblikovali sklepe (za raz
ne organe), kateri so bili potem 
skoro v vseh primerih sprejeti.

Dalje je bilo poudarjeno, da 
je treba bolj pritegniti k delu 
nečlane ZK in mladino ter jim 
zaupati še več funkcij. Člani ZK 
naj bi bili povsod le idejno je
dro. Predvsem je treba bolj opa
zovati nagnjenja mladine in ji 
dati primerno delo (funkcijo^ ob 
katerem se mladina izobražuje 
in kali ter počasi vzgaja za bo
dočega člana ZK. Član ZK mora 
veliko več delati kot ostali dr
žavljani in nima nobenih ugod-

Mladinska oddaja
Oddaje »Pokaži kaj znaš« so 

postale med ljudmi priljubljene 
tudi v Kočevju. V nedeljo, 24. 
decembra je bila že druga od
daja, tokrat z naslovom Kočev
ska v NOB.

Pripravljalni odbor je razdelil 
oddajo v dva dela. Ekipe so tek
movale po temah: Kočevska v 
NOB, oblike idejno-vzgojnega 
dela LM, šahovski turnir kandi- 
datiinj v Vrnjački Banji in dr
žavno prvenstvo v atletiki. V 
drugem delu pa so mladinci po
kazali svoje pevske in recitator
ske sposobnosti. Za vedro raz
položenje so nastopali še Roški 
fantje. Tekmovanje je ocenjeva
la komisija, y kateri sta sodelo
vala dva zastopnika iz občin
stva. Odgovore na vprašanja, 
kakor tudi nastope v drugem 
delu, je komisija ocenjevala od 
25—50 točk.

Najboljše ekipe so dobile na
grade, ki so jih prispevali: Itas, 
KGP, Tekstilana, KZ, Gostinsko 
podjetije Pugled, Oprema, Rud
nik, Ključavničarstvo, Pekarna, 
Avto-moto društvo. Vsem tem 
se prireditelj lepo zahvaljuje za 
razumevanje.

Tekmovanje je pokazalo, da 
mladinci dobro poznajo dogodke 
iz ljudske revolucije. Tudi šport 
dobro spremljajo, saj je ekipa 
Itasa kar stresala odgovore. Tež
je je šlo ekipam, ki so odgovar
jale na vprašanja o oblikah 
vzgojnega dela v LM. Pravega 
odgovora kar ni bilo, vendar za
služijo priznanje tudi te ekipe, 
ker znanje, ki so si ga pridobile, 
ne bo šlo iz spomina;

Zabavni del je bil sestavljen 
brez glasbenih strokovnjakov, 
zato nismo mogli pričakovati 
posebne kvalitete; imel je na

men, da preizkusijo svoje zna
nje mladinci, ki jih glasba ali 
recitiranje veseli. Pred mikro
fonom so se vrstili recitatorji in 
pevci, ki so bili bolj ali manj 
uspešni. Upoštevati je tudi tre
mo, ki se na kvaliteti izvajanja 
takoj pozna. Posebno dober je 
bil Hinko Zarnik, ki je ob 
spremljavi Roških fantov zapel 
dve pesmi in doživel lep uspeh. 
Pri recitiranju pa sta se izkazali 
Jasna Bregar in Mojca Zupan.

Medtem ko so Roški fantje za
bavali občinstvo, je komisija 
pregledala dosežene uspehe po 
številu točk, ki so jih dosegli 
nastopajoči. Vrstni red je na
slednji:

1. Ekipa Itas (Kozina, Rački, 
Obranovič)

2. Ekipa gimnazije (Lovšin, 
Šmalc in Andoljšek)

3. Ekipa Trgopromet (Štirnec, 
Šega, Žagar)

4. Ekipa gimnazije (Juvane, 
Švigelj)

5. Ekipa JLA (Sobotič, Vuko
vič, Vajda).

Zabavni del:
1. Hinko Jamnik, ki je aapel 

Buenos nočeš in Kad me ljubiš 
— 50 točk.

2. Zupan, Berger, recitacija — 
Slovenska zemlja.

3. Kajfež Marjana — recita
cija: Mati padlega partizana.

4. Lekovšek Srečko, ki je za
pel dve pesmi: Chao-Chao bara
bina in Tu sei romantica.

5. Gorjanc Boris in Mohar 
Tone, ki sta zapela dve pesmi 
ob lastni spremljavi kitar: A* 
rio in Veseljak.

Za konec pa je občinstvo iz
bralo najlepšo točko večera, r 
kateri je zapel Zamik Hinko.

Jidot več zna, na( 
tudi več nacedi

Pred dnevi je bil v Kočevju sestanek sekretarjev vaških os
novnih organizacij ZK. Sklical ga je občinski komite ZK. Na njem 
so se pogovorili o študiju gradiva III. plenuma in o nekaterih 
drugih vprašanjih.

Prevozna vozila »Avto-Kočevjc«

nosti. Poudarjeno je bilo, da je 
treba razkrinkovati razne špe
kulante, ki mislijo, da bodo a 
članstvom v ZK pridobili razne 
ugodnosti (boljše stanovanje, 
boljši položaj, boljšo plačo itd.).

Razpravljali so še o več drugih 
vprašanjih, ki jih bodo obravna
vali do 15. januarja komunisti 
na sestankih svojih osnovnih or
ganizacij. Glavni cilj komunistov 
pa bo še v naprej, kot so ugo
tovili delati na tem, da se bodo 
še bolj sproščale pobude »od 
spodaj«, pri delovnih ljudeh, dr
žavljanih in volivcih.

Glas iz VELIKIH POLJAN
Vas Velike Poljane ležijo na 

pobočju Grmade. Grmada je tu
di znana turistična točka in se 
vedno bolj uveljavlja v turistič
nem pogledu, saj je bila poleti 
lepo obiskana. Kdor jo je ob
iskal, je odnesel tudi lep vtis.

Le eno pa je, kar je najvaž
nejše za Grmado, to je pot oz. 
bodoča cesta, ki je zelo slaba 
in za avtomobile skoraj nedo
stopna. Cesta je prišla na dnevni

red seje upravnega odbora SZDL 
Velike Poljane-Ortnek. Odbor
niki so bili različnega mnenja, 
kje naj bi se vila cesta na Gr
mado. Problem in ovira je v 
sami vasi, kjer se z glavne poti 
odcepita dve stranski, ki se nad 
vasjo spet združita. Pot na Gr
mado je bila sedaj usmerjena 
skozi gornji konec vasi. Vendar 
ta pot zaradi ovinkov ni pre
gledna. Drugi odborniki so bili 
mnenja, naj bi šla cesta skozi 
doljnji konec vasi, ker bi bila 
brez ovinkov.

O tej stvari naj bi upravni 
odbor Turističnega društva do
bro razmislil in dal tudi svoj 
predlog. Tudi druge organizacije 
naj bi to razmotrile in povedale 
svoja mišljenja, pa tudi krajevni 
odbor naj da svoje napotke za 
bodočo cesto, ki bo velike važ
nosti iz turističnega in gospo
darskega vidika.

Na seji SZDL Velike Poljane- 
Ortnek je odbor odobril šolskim 
otrokom 3.000 din za Novoletno 
jelko. Bilo je tudi govora, da bi 
kupili za šolo televizor. Izvoljen 
je bil odbor, ki bo za nakup 
zbiral sredstva.

Izdelki »Inkopa« Kočevje (svetlobna telesa)

»NOVICE« — glasilo SZDL občin 
Kočevje in Ribnica. Izdaja in tiska 
CZP »KOČEVSKI TISK« v Ko
čevju. Urejuje uredniški odbor. 
Odgovorni urednik Peter Šobar. 
Uredništvo in uprava v Kočevju, 
Ljubljanska c. 14-a, telefon upra
ve in uredništva 389. Letna naroč
nina 800 din, polletna 400 din in je 
je treba plačati v naprej. Za ino
zemstvo 3.000 dinarjev oziroma 5 
ameriških dolarjev. Tekoči račun: 
600-78-1-265 pri Komunalni bank* 

Ljubljana, podružnica Kočevje
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Lanski * uspehi • (in * neuspehi) * ter * letošnje * želje
Pred Novoletnimi prazniki smo obiskali državljene, člane in 

predsednike raznih organizacij, člane delovnih kolektivov in se pri 
njih pozanimali o njihovih uspehih in neuspehih v preteklem letu 
ter o načrtih in željah za novo leto 1962. Kar prisluhnite.

Srečko

BOLJŠA POVEZAVA MED 
SINDIKATOM IN UPRAVO

— O letošnjem delu nimam 
kaj povedati, za v bodoče pa bi 
želel, da bi se uprava podjetja 
bolj povezala s sindikalno po
družnico podjetja, kot se je do
slej, je poudaril predsednik sin
dikalne podružnice »Itas« Mar
jan Stajdohar. ••

Dalje je tovariš Štajdohar po
vedal, da so v sklopu sindikalne 
organizacije izvolili več komi
sij, ki pa so dobivale navodila 
za delo od uprave podjetja, on, 
kot predsednik sindikata, pa je 
zvedel za sestanke komisij vča
sih šele po ovinkih in ko so 
bili sestanki končani. Priznal je 
tudi, da je delo šepalo delno 
tudi po njegovi krivdi, ker je 
imel težave v privatnem življe
nju. Razgovor pa je zaključil z 
obljubo, da bo delo sindikata v 
bodoče boljše, saj so imeli pred 
kratkim sestanek UO sindikal
ne podružnice in sekretariata 
osnovne organizacije ZK, na ka
terem so se pogovorili o po
manjkljivostih in bodočem delu.

HLEV NI UREJEN
Jože Nose vodi v Strugah 

kmetijski obrat KZ Kočevje. Je 
član več naših organizacij:

»Na obratu nas je zaposlenih 
6 ljudi. Naš hlev za živino v 
Strugah ni urejen, zato smo v 
začetku tega meseca oddali 25 
glav goveje živine na kmetijski 
obrat v Faro. V preteklem letu 
smo odkupili za 30 milijonov di
narjev živine, svinj, lesa, zelišč,

Jože Nose

kož in poljskih pridelkov. Z na
šim delom smo bili zadovoljni 
v preteklem letu; upamo, da so 
bili tudi naši zadružniki.

Mladina dela aktivno v pro
svetnem društvu. Sedaj ni po
sebne aktivnosti. Naše ženske so 
za delo marljive, mislim za 
dnevna dela.

Naše želje za novo leto so: Da 
bi uredili hlev, kjer bi lahko 
redili živino tudi v zimskem ča
su. Poslovne prostore obrata KZ 
je tudi potrebno urediti.«

DELALI SO PROSTOVOLJNO
Ivan Hočevar je bil v pretek

lem letu predsednik KO v Stru
gah. Dobili smo ga doma pri de
lu, ko je pisal plan dela za pri
hodnje leto.

»V preteklem letu smo dobili 
od ObLO Kočevje 100.000 din 
pomoči za ureditev naših cest 
in pokopališča. S tem denarjem 
in s prostovoljnim delom naših

Ivan Hočevar

ljudi smo popravljali cesto za 
zvezo z Ambrusom. Napravili 
smo čez 1000 ur prostovoljnega 
dela, od teh 80 ur z vprežno ži- 
živno. Popravili smo občinsko 
cesto do vasi Potiskavec. Sami 
vaščani iz Potiskavca so napra
vili čez 1000 ur prostovoljnega 
dela in čez 100 ur z vprežno ži
vino.

Naše želje za novo leto: Elek
trifikacija vasi Četež, Tisovec 
in del Rapljevega. Zgraditev 
zdravstvene postaje in doma 
kulture ter ureditev pokopališča.

DOSEGLI SO LEP USPEH
Stane Žnidaršič, predsednik 

DS Stolarne Dobrepolje:
V podjetju nas je zaposlenih 

45 ljudi. V preteklem letu smo

dosegli lepe uspehe v prihranku 
nitro laka, izpopolnili smo stroj
ni park, ki nam je olajšal delo 
in dvignil proizvodnjo. Naše po
vprečje plač znaša 20.000 din na 
mesec. Pravilnike smo napravi
li, sprejel jih bo še kolektiv. V 
starem letu smo dosegli za 65 
milijonov proizvodnje. Naše iz
delke pošiljamo v ZDA. S kami
oni jih odpeljemo na Reko, kjer 
izdelke naložijo na ladje.

V novem letu računamo, da 
bomo proizvodnjo povečali na 
80 milijonov din. Izpopolnili bo
mo še delitev dohodka. Izbolj
šali bomo žagarski obrat in ure
dili centralno kurjavo v obratu.

SPET PROSTORA ZA 
100 OTROK

Predsednica občinske Zveze 
prijateljev mladine v Kočevju 
Marija Benčina se je razgovo
rila :

— Naša Občinska zveza dela 
približno leto dni. Program, ki 
si ga je zadala, je predvsem s 
pomočjo in razumevanjem po
djetij skoro popolnoma izpelja
la. V začetku leta smo imeli 5 
otroško varstvenih ustanov (vrt
cev): dve v Kočevju, dve na 
Rudniku in eno v Kočevski Re
ki. Njihova zmogljivost je bila 
320 otrok. Med letom smo usta
novili še eno v Kočevju, drugo 
pa smo razširili in pridobili 
prostora za novih 62 otrok. Prav 
zdaj, za Novo leto, pa bomo od
prli še otroško ustanovo v Stari 
Cerkvi, ki je prva taka ustano
va na vasi v naši občini in ena 
prvih vaških otroških ustanov v 
Sloveniji, njena zmogljivost bo 
43 otrok, se pravi, da smo v letu 
dni pridobili prostora za 104 
otroke.

Za neuspeh štejemo, da smo 
premalo napravili za vzgojo 
otrok tudi v popoldanskem ča
su, ko so naše otroške varstvene 
ustanove nezasedene in bi jih 
lahko porabili, da bi v njih pri
kazovali skiopitične slike, filme, 
za delo pravljičnih krožkov, za 
pripovedovanje doživljajev iz 
NOB, kar vse bi otroci radi po
slušali, hkrati pa bi se vzgajali. 
Take oblike dela so pri nas za
živele žal samo v tednu otroka, 
dalj pa se je obdržal le prav
ljični krožek v Fari. Zveza in 
društva prijateljev mladine bi 
morala posvetiti več pozornosti 
tudi otrokom, ki se otroškega 
varstva ne morejo posluževati, 
se pravi otrokom ekonomsko 
šibkejših staršev.-

Naše želje so, da bi v prihod
njem letu uredili otroški var
stveni ustanovi v Koprivniku 
(za 32 otrok) in Fari (za 15 
otrok), seveda v kolikor bodo za 
to zainteresirani starši in kra
jevne organizacije, katerim bo 
Zveza nudila le pomoč. Želimo 
tudi, naj bi otroške varstvene 
ustanove vsaj še dve leti ne 
prešle na ekonomske cene. Gle
de pionirske organizacije pa že
lim, da bi se v prihodnjem letu 
vključili v Jugoslovanske pio
nirske igre vsi odredi in da bi 
na šolah organizirali pionirske 
starešinske svete, da ne bi vse 
delo slonelo, kot doslej, le na 
prosvetnih kadrih.

LANI GLAVNA SKRB: 
BORCE V ŠOLE,

LETOS: STANOVANJA
Predsednik krajevnega odbo

ra Zveze borcev v Kočevju Ivo 
Vidoševič nam je v razgovoru 
razložil, da je bila v preteklem 
letu glavna skrb organizacije, 
spraviti v različne šole čimveč 
bivših borcev, v čemer so tudi 
dosegli precej uspeha. Tudi v 
zdravilišča in okrevališča so po
slali okoli 65 članov organizaci
je, ki so se vrnili na delovna 
mesta zadovoljni, spočiti in bolj 
zdravi. Največja želja pa je. da 
bi dobili na razpolago za bivše 
borce čimveč stanovanj, saj 
imajo prijavljenih za stanova
nja 50 nujnih primerov.

NOVA PRALNICA 
IN KOPALIŠČE

Tudi Stanovanjska skupnost 
Kočevje-mesto je dosegla v pre
teklem letu uspehe, katere nam 
je predstavil njen tajnik Stane 
Pintar. Servisu za vzdrževanje 
stanovanjskih hiš, kolesarske
mu servisu, elektro servisu, šol
ski kuhinji in mlečni restavra
ciji »Metka«, servisu za pomoč 
hišnim svetom, ki delajo že dve 
leti in več, se je lani pridružila 
še pralnica in kopališče. V okvi
ru pralnice delata še zbiralnica 
oblek za kemično čiščenje in kr- 
palnica, v okviru servisa za 
vzdrževanje hiš pa prevozništvo 
in rezanje drv.

— Naša želja je, da bi Kočev
je dobilo kmalu še javno kopa
lišče (bazen) in sodobni obrat

družbene prehrane ter da bi ob
stoječe dejavnosti čimbolje de
lale, je dodal tov. Pintar, ter za
ključil:

— Pomagali bomo še pri iz
boljšanju pogojev družabnega 
življenja (organizaciji klubov, 
izletov itd.), organizirali bomo 
predvidoma preventivno social
no varstvo in podobno.

MLADINA IN ŽENSKE 
PLEŠEJO

Slavka Zrnec je stara 16 let, 
pa je že eno leto uslužbenka KZ 
Dobrepolje. Starejša tovarišica, 
ki dela skupaj s Slavko, ne želi, 
da bi napisali njeno ime in Ja
nez Hren, kmetijski tehnik v 
KZ, so nam vsi skupaj povedali 
naslednje:

Delo s člani KZ je kar prijet
no. V KZ imajo aktiv mladih 
zadružnikov, v katerem se mia-

Slavka Zrnec

dina aktivno udejstvuje. Seveda 
je za mladino privlačen tudi 
ples, pa tudi starejše tovarišice 
rade zaplešejo. Mladina ima 
plesno šolo. Pripravljajo se na 
Silvestrovanje. Šivilije imajo 
polne roke dela, ker se vsi ho
čejo lepo pripraviti za vstop v 
novo leto. V ostalem delu je 
mladina premalo aktivna. Žen
ske v Dobrempolju so marljive, 
v ureditvi doma so zelo, zelo 
napredovale. V Dobrepoljski do
lini ni več črnih kuhinj, domovi 
so lepo urejeni, ne samo zunaj, 
ampak tudi notranje.

Za novo leto želijo čimveč 
sreče in zadovoljstva zadružni
kom in vsem ostalim delovnim 
ljudem. Slavki pa tudi dobrega 
fanta, ker je marljivo dekle.

ŽENSKE NEKATERI
PREMALO UPOŠTEVAJO
Helena Grebenc, poslovodja 

obrata »Angora« v Velikih La
ščah :

»V obratu je. zaposlenih 42 
žensk, ki se zelo dobro uveljav
ljajo. S starim letom so kar za
dovoljne. Izdelujejo otroške jo
pice. Ženske so doma iz vasi 
okoli Velikih Lašč. Najbolj od
daljene so iz Velikega Osolnika 
in Roba.

Želja vsega kolektiva za novo 
leto je, da bi obrat še izboljšali 
in povečali proizvodnjo.«

V obratu brnijo stroji pesem 
dela in tehnike. Marljive ženske 
roke hitijo po nitkah, strojih in 
vretenih. Prijazni obrazi žensk 
so dokaz, da so v resnici zado
voljne.

V Velikih Laščah smo obiska
li še nekaj žensk, ki so nam po
vedale, da so ženske v Laščah 
premalo aktivne, ker se jih pre
malo upošteva. Glede ostalih iz
jav smo dobili občutek, da se 
ženske same preveč podcenjuje
jo. Razlika med ženskami v ob
ratu Angora in ostalimi ženska
mi v Laščah je takoj vidna. V 
Angori se čutijo ženske enako
pravne, drugod pa zapostavlje
ne in preveč vase zaprte.

NISO POSEBNO 
ZADOVOLJNI

Srečko Stupica, direktor Ga
lanterije v Sodražici.

S starim letom kolektiv ni po
sebno zadovoljen zaradi objek
tivnih težav, ki so v podjetju. 
Težave so s podražitvijo lesa, 
kateremu se je dvignila cena od
10.000 na 13.000 dinarjev. Druga 
težava je devizna reforma, s ka

tero je kolektiv spet precej pri
zadet.

V novem letu želijo, da bi po
daljšali obrat, premestili stola-r- 
no k centralnemu obratu in s 
tem znižali stroške proizvodnje, 
samo proizvodnjo pa s tem iz
boljšali.

Ljudje niso še zadovoljni, ker 
so še vedno nizki osebni dohod
ki, kar je delno krivda tudi na 
posameznikih, katerih storilnost 
je nizka. Povprečje osebnih do
hodkov na posameznika znaša
17.000 din na mesec. Proizvode 
plasirajo še vedno 85 % na tuja 
tržišča. Upajo, da bo •/ novem 
letu boljše, ker se je bukov les 
pocenil, cena artiklom se je pa 
malo dvignila. V kolektivu je 
zaposlenih 134 ljudi.

TEŽKO SE JE VSELIL 
V KUPLJENO HIŠO

Ivan Mohar iz Srednje vasi v 
Loškem potoku je zaposlen na 
GU Podpreska že od leta 1950. 
Ima 6 otrok v starosti od 7—16 
let. Oba z ženo sta bolehna. Le
ta 1954 je kupil hišo, v katero 
se pa ni mogel vseliti vse do 
1. novembra 1961. leta, ker je v 
njej stanovala druga stranka. Z 
delom je bil zadovoljen v pre
teklem letu, ni pa bil zadovo
ljen s tem, ker so mu na občini 
zavirali vselitev v njegovo hišo.

Za novo leto si želi, da ne bi 
imel več takih težav in da bi 
več zaslužil kot v preteklem le
tu. Ker dela z ročno žago, so 
njegovi povprečni mesečni do
hodki 20.000 din. Tisti, ki delajo 
v gozdu z motorno žago, imajo 
večje osebne dohodke.

GOZDNI CESTAR
Anton Miklič je zaposlen kot 

cestar na GU Podpreska. Dela 
na odseku ceste Keln—Glažuta. 
Povprečni osebni dohodki so od 
16 do 20.000 din. S starim letom 
je kar zadovoljen.

STAR JE 58 LET IN RAD BI 
POKOJNINO

Jože Benčina iz Travnika je 
star 58 let. Ima pet otrok v sta
rosti od 3 do 13 let. Zaposlen je 
kot cestar na cesti proti Beli 
vodi. V starem letu je bil kar 
zadovoljen. V novem pa želi, da 
bi prišel do pokojnine, ker je 
že v letih.

KZ NE PLAČA 
ODKUPLJENEGA LESA

V Novih selih smo dobili sku
paj več mož, ki so nam pove, 
dali nekaj za šalo, nekaj pa za
res:

Ljudje v Banjeloškem okolišu 
niso zadovoljni s poslovanjem 
KZ, ker morajo predolgo čakati 
na izplačilo za prodani les. Pra
vijo, da so na KZ finančno ma
lo »tuberkulozni«. Nekdo bi mo
ral dobiti za prodani les 200.000 
dinarjev, pa ni še nič dobil, če
prav je iz svojih sredstev pla
čal delavce za delo v gozdu. De
nar potrebuje za ureditev svojih 
gospodarskih zadev, pa tega ne 
more napraviti, čeprav je in
špekciji to obljubil. KZ je od
povedala službo mesarju in pra

vi, da bo prihajal dvakrat na 
teden mesar iz Fare v Banjo 
Loko. S tem ljudje niso zado
voljni. KZ naj dobi drugega 
mesarja, da bo delal v Banji 
Loki,

Drugače so ljudje zadovoljni; 
želijo si, da bi se začela čim- 
prej graditi cesta Kočevje— 
Delnice. Če bi se to uresničilo, 
bi šli tudi dva meseca spat brez 
večerje, so pripomnili v smehu.

Jože Piršič, ki je star 63 let, 
je dejal, da je sedaj z zdravjem 
kar zadovoljen. Bil je 18 dni v 
novomeški bolnišnici, kjer ga je 
zaradi vodne žleze operiral dr. 
Bajc; sedaj je res vesel in za
dovoljen. ko se je tako lepo po
zdravil, za kar se dr. Bajcu res 
lepo zahvaljuje.

Glede želja v novem letu so 
možje v Novih Selih pripomnili, 
da si želijo samo zdravja, pa 
svinjo na ražnju.

UREDILI SO KOCE 
ZA GOZDNE DELAVCE

Alojz Ožbolt je zaposlen na 
GU Mozelj kot revirni vodja, 
stanuje pa v Livoldu.

V starem letu smo šli v goz
darstvu dobro naprej. Plan smo 
izpolnili in dohodek smo dva
krat delili. Ljudje so zadovoljni. 
Vsaka delovna skupina ima v 
gozdovih svojo kočo, ki je 
opremljena s posteljami in tran
zistorji, da življenje delavcev v 
gozdovih ni več tako pusto.

V novem letu želimo še bolj 
izboljšati pogoje delavcev v goz
dovih.

V Livoldu imamo televizor, ki 
ga pridno obiskujemo. Organiza
cije ZB, gasilci in ostale delajo 
aktivno. Uredili smo okolico do
ma, čeprav v notranjosti še niso 
napravljena vsa dela. Proti Mo
zelj ski strani vasi Livold je po
trebno napraviti vodovod.

V GRADJAH SO BILI 
USPEŠNI

Tone Lesar je že 15 let zapo
slen pri gradnjah v Kočevju.

»Gradnje v Kočevju so bile v 
letu 1961 uspešne. Zgradili smo 
43 stanovanj, kamor so se sta
novalci že vselili. Na novo smo 
začeli graditi 84 stanovanj. Naši 
delovni ljudje pri SGP Zidar so 
dobri, da nimamo več proble
mov glede delovne sile, ker se 
je kolektiv ustalil. V novem le
tu bomo dogradili dve stolpnici 
in Itasove petorčke v Rožni uli
ci. Morda bomo dokončali tudi 
naš 20 stanovanjski blok.

Osebno sem z delom zadovo
ljen in upam, da bom tudi v bo
doče; to želim za novo leto tudi 
vsem ostalim delovnim ljudem.«

FANTJE PRIDNO DELAJO
Košorok Franca smo dobili v 

obratu Hrast v Prigorici. Je star 
borec, ki je bil s XIV. divizijo 
na Štajerskem, in pravi:

»S starim letom smo zadovolj
ni. Fantje pridno delajo. Jaz 
vodim razrez lesa. V kolektivu 
nas je zaposlenih 60 ljudi. Do
hodki so cca. 27.000 din na me
sec. Organi in organizacije so z 
delom aktivne, kritike od ljudi 
ni posebne. Doma v družini smo 
zdravi, mene sicer večkrat bo
lijo noge, posledica NOB. Trije 
otroci so stari od 4. do 14. let.

V novem letu želimo, da bi se 
kolektiv še bolj okrepil, da bi 
dogradil obrat, napraviti mora
mo še sanitarije in centralno 
kurjavo. Dobili bi radi še nekaj 
strojev za novo delo.«

ORGANIZACIJE DELAJO 
AKTIVNO

Delo organizacij v vasi Breg 
pri Ribnici je bilo med NOB in 
v povojnih letih vedno aktivno. 
Dobili smo Janeza Cvara iz Bre
ga, ki je dejal:

»S starim letom sem kar za
dovoljen. V začetku leta sem bil 
upokojen. Izmed osmih otrok 
hodijo v šolo še trije, sin je pri 
vojakih, ostali so pa v službi. 
Organizacije na Bregu delajo 
aktivno, saj veste, da na Bregu 
nismo bili nikoli zadnji. V novo 
leto gremo zadovoljni in to želi
mo vsem ostalim ljudem. Dobro 
bi bilo, da bi se zbrali stari bor
ci iz Ribniške doline enkrat 
skupaj, ker se sedaj skoro več 
ne poznamo, čeprav smo bili v 
času NOB kot eden.«

NESREČA NIKOLI NE POČIVA
Drago Šercer, predsednico ko

misije za krvodajalstvo pri Ob
činskem odboru RK, smo s te
žavo pripravili do besede, po
tem se je pa kar razgovorila:

— V letu 1961 je uspela naša 
krvodajalska akcija slabše kot 
prejšnja leta in slabše kot smo 
predvidevali. Vzroka sta dva: 
akcija ni bila izpeljana v Ko
čevski Reki in kri so odvzemali 
avgusta, ko so ljudje na dopu
stih.

Stupica

V novem letu pričakujemo 
večji odziv, ker bo akcija že 
aprila. Letos nameravamo — 
kot prejšnja leta — plan prese
či. Naša želja je, da bi vsak 
zdrav državljan oddal kri, ker 
se lahko zgodi, da jo bo prav on 
tudi potreboval. Nesreča nam
reč nikoli ne počiva.

VSEM ZADRUŽNIKOM ŽELI 
VELIKO USPEHOV

Franc Levstik, upravnik KZ 
Sodražica.

Z združitvijo KZ Gregor in 
Sodražica je KZ povečala svojo 
dejavnost v lepo zaokroženo ce
loto. Gospodarski plan so pre
segli za 12 %. S povečano dejav
nostjo se je KZ znašla pred no
vimi nalogami, ki so v tem, da 
organizira lastni živinorejski

Franc Levstik

obrat in poveča strojni park. 
Nerešeno je tudi še vprašanje 
melioracije Bistrice področja 
nad Sodražico, kar upajo, da 
bodo izvedli v novem letu.

Vsem zadružnikom želi veli
ko uspehov v letu 1962 in se jim 
obenem zahvaljuje za sodelova
nje v preteklem letu.

ZA 100% JE BOLJŠE 
KOT PREJ

Jože Možek iz Turjaka je lo
gar v KZ Velike Lašče.

Za opravljanje svoje službe 
ima 952 ha površine gozda, po 
katerem opravlja gozdarsko 
službo. V letu 1961 je bilo seč
nih dovoljenj za 2.400 m3 lesa. 
S službo in delom je kar zado
voljen, čeprav je bilo včasih do
bro, drugič pa slabo. Med goz
darji in kmetijci so včasih tre
nja glede ustvarjenih dohodkov, 
ker so gozdarji aktivni, kme
tijci pa pasivni. To ni primer 
samo v KZ Velike Lašče, pač 
pa tudi drugod. V Turjaku se je 
življenje zelo izboljšalo, za 100 
odstotkov je boljše kot je bilo 
prej. Z gradnjo ceste se je v 
Turjaku življenje zelo razgiba
lo, dviga se promet in z njim 
tudi življenjski standard. V le
tošnjem letu so imele organiza
cije dovolj dela s prireditvami 
proslav ob 20. obletnici vstaje.

V novem letu želijo, da bi bi
lo še boljše kot je bilo v starem.

\ RAD BI BIL 
MLAJŠI

Papež iz Vasi, pozna ga vsa 
Kolpska dolina iz obeh strani 
Kolpe in vsi poslovni in potujo
či ljudje, ki potujejo od Kočev
ja do Broda, je dejal:

»V letu 1961 sem kar zado
voljen z gosti. Nisem pa zado
voljen s tem, ker sem postal že 
star. Rad bi bil mlajši. Uredil 
sem gostinski obrat in pridobil 
goste, pri tem sem se pa posta
ral, da sem star že 57 let. Orga
nizacije delajo pri nas aktivno, 
ne morem nič kritizirati. V osta
lem tudi nimam pripomb. Do
bim vse, kar potrebujem za go
ste. Res je, da se naše vasi 
praznijo, ker mladina odhaja, 
doma pa ostajajo starejši ljudje. 
V naši dolini je bilo to vedno. 
Mladina je prej odhajala s kroš- 
njarstvom, sedaj odhaja za de
lom. Naše gospodarstvo dobro 
napreduje, rad bi pa še videl, 
kako bo še napredovalo, ker 
smo se zato vsi skupaj težko 
borili.«

(Nadaljevanje na 4. strani)

V Angori pri delu
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Lanski uspehi (in neuspehi) ter letošnje želje
va in to želim tudi vsem delov
nim ljudem.«

SREČNO VOŽNJO VSEM,
KI SE VOZIJO PO CESTAH
Tpne Jurjevčič je zaposlen kot 

šofer pri podjetju Elektro v Ko
čevju. V Kočevju je že 16 let; 
prišel je kot partizan k Plešnar 
Edvardu, ki je bil njegov prvi • 
komisar v enoti NOV Slovenije 
in se pri njemu izučil za meha
nika.

»Iz belokranjskega področja 
sem kot partizan prišel v Ko
čevje. Pri Plešnarju, ki je bil 
moj prvi komisar, sem se izučil 
za mehanika. Bil sem pri njemu 
10 let, sedaj sem zaposlen na

krat na teden. Boljše bi bilo, če 
bi se to uredilo direktno s Ko
čevjem, ker se sedaj tudi zgodi, 
da smo ves teden brez pošte. S 
prometom v gostilni smo letos 
kar zadovoljni, večkrat se pri 
nas ustavijo skupine izletnikov 
in tudi posamezniki, ki potujejo 
skozi Stari Log. V obratu bi ra
di uredili vodovod, zato bi po
trebovali pomoči od ObLO Ko
čevje, da bi nam nekaj popustil 
pri naših obvezah in bi mogli to 
napraviti.«

ŽELIM VEG DELA 
IN USPEHOV

Alojz Šega iz Ravnega Dola 
je znan prvoborec Ribniške do

Jurjevčič Tone na vožnji

(Nadaljevanje s 3. strani) 
PREMAJHNI PROSTORI 

V TRGOVINI
Štefka Ruparič je zaposlena v 

trgovini v Papežih.
»Trgovina je šla kar dobro v 

preteklem letu. Ljudje iz obeh 
strani Cabranke, ki prihajajo v 
našo trgovino, so zadovoljni. 
Nisem pa zadovoljna z lokalom, 
ker je tako majhen, da se med 
blagom komaj obračam; tega bi 
bilo potrebno čimprej urediti, 
saj je več kot en milijon in pol 
prometa na mesec. Ljudje na 
slovenski strani bi radi, da bi 
se uredila elektrifikacija in vo
dovod.

V LOŠKEM POTOKU ŽENSKE 
NERADE GOVORIJO

O ZENSKIH VPRAŠANJIH
V Loškem potoku so ženske 

zelo zgovorne. Ko pa pride na 
vrto žensko vprašanje in Novi
ce, je pa kot bi odrezal. Nobe
na nič več ne ve. Ena nam je le 
zaupala, da so ženske v Loškem 
potoku bolj zaprte in nerade go
vorijo o ženskih vprašanjih. V 
preteklem letu so napravile ze
lo malo. Vprašanj zaposlenih 
žensk in otroške varstvene usta
nove je kar dovolj, samo nihče 
ne pristopi k temu, da bi jih 
začeli reševati. Morda bi bilo 
prav, da bi to akcijo začeli mo
ški. Kot smo ugotovili je Tinea 
Mohar po poklicu vzgojiteljica 
in jo delo z otroki veseli. Rada 
bi prišla med otroke. Pogoji za 
otroško ustanovo obstajajo, po
trebno pa bo z novim letom za
četi — pa bo šlo.

UREDILI BODO KUHINJO 
IN RESTAVRACIJO

Cene Frantar je znan gostin
ski delavec iz Ribnice. V razgo
voru o starem in novem letu je 
dejal:

»Za leto 1961 smo planirali 81 
milijonov prometa za naše po
djetje, kar bomo presegli in pri
šli na 90 milijonov. V podjetju 
je 7 obratov, od tega 2 bifeja in 
5 gostišč. Obrati so vsi, razen 
Ribničana, v privatnih hišah. V 
podjetju nas je zaposlenih 31 
ljudi, povprečni dohodki 20.000 
dinarjev na mesec.

V novem letu predvidevamo, 
da bomo uredili kavarno v gra
du, kuhinjo in restavracijo pri 
Ribničanu. Zaradi slabih loka
lov, ki so v Ribnici, smo prema
lo pozornosti posvečali kadrom, 
kaierega bomo z novo gradnjo 
tudi potrebovali.

UČITELJICA, KI NE POZNA 
POČITKA

Nado Vreček iz Trave smo 
dobili med njimi ljubljenčki — 
otroki, ki so njena ljubezen in 
življenje. Nada je aktivna de
lavka na vseh poljih dela; je 
tudi član ObLO Kočevje.

»S starim letom smo kar za
dovoljni, čeprav ni bilo rešeno 
vse tisto, kar bi jadi. Naše želje 
za novo leto: da se dogradi šola

na Travi, konča elektrifikacija 
vasi Pungart in Črni potok, ki 
so bile najboljše vasi za parti
zane v času NOB. Trofazni tok 
iz Drage na Travo bi tudi radi 
dobili. Uredili bi pokopališče, 
gasilski dom in napajališče, če 
bi imeli sredstva. Tudi voda je 
problem v dragarski dolini. 
Vsega seveda ne bomo mogli re
šiti, radi bi pa čim več.

Osebnih želja nimam, razen 
to, da bi bila zdrava.«

MLADINA JE ODŠLA
Marija Kovač iz Osilnice je 

vdova. Sama vodi gospodarstvo 
in gostinski obrat in pravi:

»Staro leto sem preživela ta
ko in tako. Imela sem veliko 
dela, ker mi nima kdo poma
gati. Otroci so še majhni, stari 
od 9—14 let. Gospodarsko se ne 
morem veliko pohvaliti, sem pa 
napredovala. Dolina Kolpe se 
prazni, ker mladina odhaja. 
Pred 15 leti je bilo v Osilnici 
60 fantov,in deklet, sedaj je ne
kaj fantov in eno dekle. Za no
vo leto si želim, da bi bila zdra-

Elektro. Kot član kolektiva sem 
zadovoljen. Dela je vedno do
volj. Vozim v območju podjetja, 
ki sega od Suhe Krajine, do Iga, 
Kuršečka, Čabra in Starega tr
ga. Če nisem na vožnji, poprav
ljam vozila.

»Za novo leto želim, da bi 
srečno in zdrav vozil; to želim 
vsem ostalim poklicnim tovari
šem in ljudem, ki se vozijo po 
cestah.«

UČITELJICA, KI ZANEMARJA 
POUK OTROK

V Starem Logu smo dobili sa
me otroke v šoli; bilo jih je 
okrog 20, ki so nas lepo sprejeli. 
Najstarejša med njimi se nam 
je predstavila in povedala, da 
učiteljice ni danes v šoli, ker je 
nekam odšla. Učenci so pa vsi 
zbrani v šoli. Deklica hodi v 7. 
razred; na prvi pogled smo mi
slili, da je ona učiteljica. Vpra
šali smo jo, kako je zadovoljna 
v Starem Logu, kjer je sedaj že 
tri leta. Dejala je, da je v šoli 
kar zadovoljna, kraj, kjer je 
stanovala prej je bil pa lepši 
kot je Stari Log. Ko bo končala 
šolo, bi šla rada za knjigovodki- 
njo, kjer jo to delo veseli.

Otroci so v šoli kar zadovolj
ni, resnih obrazov so poslušali

pripovedovanje o dogodkih iz 
NOB. Pri ljudeh v Starem Logu 
smo se pozanimali, kako je z 
učiteljico, pa so nam dejali, da 
večkrat nekam gre in otroci so 
brez pouka. Mati otrok nam je 
dejala, da si želi, da bi v novem 
letu dobili v Stari Log dobro 
učiteljico, da bi se otroci več 
naučili, ker nima denarja, da bi 
jih pošiljala na druge šole. Šol
ski odbor se ne sestaja, ker uči
teljica nima zato zanimanja.

POŠTO IN ZDRAVSTVENE 
PREGLEDE LJUDI 

BI BILO DOBRO UREDITI
V Starem Logu smo obiskali 

tudi Marijo Dule, ki je menila: 
»Sestanka v Starem Logu ni 

bilo že več mesecev. Na KU 
imajo svoje delovne sestanke, 
na katere mi ne hodimo. Nekaj 
se je govorilo, da bo enkrat v 
tednu prihajal zdravnik v Stari 
Log in opravil zdravniške pre
glede, da nam ne bi bilo treba 
hoditi tako daleč v Kočevje. To 
bi bilo res dobro za Stari Log. 
Pošto dobimo preko Hinj dva

line. Star je 64 let, pa še vedno 
mladostno izgleda po obrazu in 
miselnosti.

»Z delom organizacij našega 
območja se ne moremo posebno 
pohvaliti. Organizacije skupno s 
SZDL so v delu premalo aktiv
ne. V novem letu želim zdravja 
vsem delovnim ljudem, seveda 
tudi sebi', več dela in uspehov 
pa organizacijam.«

ŽELJA: PROSTORI
Tone Vukan, predsednik kra

jevne organizacije SZDL v Ko
čevju:

— Ko so se terenski odbori 
SZDL združili v krajevno orga
nizacijo (ki ima več podružnic), 
so postale podružnice nedelav
ne. Zanašale so se, da bo vse 
napravil krajevni odbor SZDL. 
Ustanovili smo tudi več sekcij, 
ki pa niso zaživele, ker so za 
svoje delo potrebovale prostore. 
Naše želje so med drugim, da 
bi dobili svoj prostor, imeli se
stanke, televizor, radio, časopise 
in kjer bi člani dobivali trikrat 
na teden razna pojasnila, plače
vali članarino in podobno ter da 
bi delali vsi člani odbora in ne 
samo 2 ali trije.

* * *

Življenje je polno dogodkov, 
utripov, problemov, misli in 
želja, ko vstopamo v novo leto. 
Naši ljudje gledajo z zaupanjem 
v bodočnost. Novo leto 1962 naj 
bo spet le‘to delovnih in živ
ljenjskih uspehov vseh naših 
delovnih ljudi.

Občni zbor gasilskega 
drnšlva Vas-Fara
V nedeljo '24. decembra 1961, 

se je vršil občni zbor gasilskega 
društva Vas-Fara v Domu pro
svete v Fari.

Poročila so podali predsednik 
gasilskega društva, tajnik, bla
gajnik, komandir in orodjar.

Iz poročil je bilo razvidno, da 
so imeli v tem letu dva požara, 
enega v Vasi in enega v Glad- 
loki. V Gladloki niso mogli sto
piti v akcijo, ker so bili gasilci 
iz Hrvaške prej obveščeni. Zato 
so pogasili ogenj prej. Z gasilci 
iz Hrvaške so v zelo dobrih od
nosih in so v tesni povezavi med 
seboj. V Vasi pa so ogenj kma
lu pogasili tako, da ni prišlo do 
večje gospodarske škode. Med 
letom so imeli veliko gasilskih 
vaj, in to v Gotencu, Vrhu, Kr- 
kovem in Slavskem lazu.

Imeli so tudi ocenjevanje dru
štva in so bili v vseh točkah 
najboljši, edino motorka ni v 
redu, kar pa ni njihova krivda.

Društvo si želi nabaviti boljšo 
gasilsko opremo, 'in tudi elek
trično sireno, ker' dosedanja si
rena se zelo malo sliši.

Izvoljen je bil upravni odbor 
in nadzorni^ odbor, kakor tudi 
delegati za občinsko konferenco.

Iz vseh podanih poročil je bilo 
točno razvidno, da so gasilci te
ga društva resnično požrtvoval
ni in delavni.

Učenci na Travi v razredu

Iz starih na nova 
pota

Obisk pri zidarjih
Novi gospodarski predpisi zah

tevajo, da gospodarska organi
zacija skrbnejše gospodari, da 
bi lahko do skupnosti izpolnila 
vse obveznosti, ki so znatno 
večje kot prejšnja leta. Večje 
obveznosti podjetij so omejila 
finančna sredstva, kar je vpli
valo tudi na nova gradbena de
la, plačilno zmogljivost investi
torjev za izvršena gradbena de
la in podobno. O vseh novih 
gospodarskih ukrepih, zvišanju 
cen, pomanjkanju gradbenih del 
in druge je delavski svet Sploš
no gradbenega podjetja »Zidar« 
Kočevje v tesnem sodelovanju z 
vsemi ostalimi organi in upravo 
podjetja že v začetku leta 1961 
temeljito razpravljal in pristo
pil k podrobnim analizam fi
nančnega stanja gospodarjenja 
in doseganja plana podjetja. 
Pravočasno ukrepanje vseh sa
moupravnih organov skupno z 
upravo podjetja, ima pozitivne 
ugotovitve pri delu in gospodar
jenju, katere je analiziral na 
zasedanju v mesecu novembru 
1961 upravni odbor in delavski 
svet.

PLAN BODO PRESEGLI

Podjetje je doseglo v 9 mese
cih leta 1961 655 milijonov din 
gradbene realizacije, kar znaša 
116 % izvršitve plana za 9 mese
cev. V primerjavi z letnim pla
nom pa je podjetje do konca 
septembra doseglo 92 % letnega 
plana. Prvotni plan za leto 1961 
v višini 710 milijonov din je 
pod j et jo popravilo na 845 mili
jonov din zaradi nastalih povi
šanj cen gradbenim materialom 
in gradbenim storitvam. Anali
ze so pokazale, da bo podjetje 
v letu 1961 doseglo do sedaj naj
večjo realizacijo okoli 900 mili
jonov din in tako preseglo plan 
za 27 %. Pri tem pa moramo 
upoštevati, da je bil plan prese
žen za približno 19 % na račun 
zvišanja cen gradbenih storitev 
in da bo podjetje v realnosti 
preseglo letni plan 845 milijo
nov din za 8 %, kar je za po
djetje lep uspeh, če pri tem 
upoštevamo, da je celotno grad
beništvo v letu 1961 delalo v 
okolnosti pomanjkanja gradbe
nih del.

Če primerjamo realizacijo iz 
leta 1960 in predvideno za leto
1961 se je ta povečala za 17 %, 
dočim se je delovna sila pove
čala le za 3,5 %. Na povečanje 
realizacije je vplivala boljša me- 
hanoopremljenost podjetja, ki je 
glavni pogoj za nadaljnje uspeš
no delo v gradbeništvu, v kate
rem se uvajajo novi načini 
gradenj kot so: polmontažni in 
montažni sistem, vse bolj se 
zahteva od strani potrošnika, da 
bi gradbena podjetja prešla k 
izgradnji stanovanj tako, da bi 
investitorju bil izročen ključ od 
celotnega objekta, to se pravi 
h konfekcijski izgradnji in po
dobno. Samoupravni organi po
djetja se zavedajo teh novih ob
lik, ki so se pojavile v gradbe
ništvu pri prehodu od do sedaj 
primitivnega dela na mehanizi
rano delo, zato je podjetje v le
tu 1960 vložilo za nabavo meha
nizacije 14 milijonov, v 1. 1961 
22 milijonov din, za leto 1962 
planira pa 34 milijonov dinar
jev. Glavna investicija v letu
1962 bo nabava modernega ba- 
gerja in ostale gradbene meha
nizacije.

Zelo važna je priprava in or
ganizacija gradbenih del, s ka
tero so vezani pogodbeni roki. 
ki danes uspešno konkurirajo 
pri investitorjih. Podjetje je z 
uspehom zaključilo oziroma za
ključuje več gradenj v zelo 
kratkih rokih. Najuspešnejša je 
bila izgradnja stanovanjskih pe
terčkov za podjetje »Itas«, ki 
jih je podjetje v roku 7 mese
cev dogradilo, kar je do sedaj 
rekorden čas, ne samo za po
djetje »Zidar«, ampak tudi za 
gradbeništvo.

Odločujoče vpliva tudi na in
vestitorje solidna in kvalitetno 
opravljena dela, s katerimi se 
lahko pohvali podjetje »Zidar«, 
saj je to dokazalo pri doseda
njem delu, posebno pa to potr
juje izvedena anketa na Reki in 
Sušaku med stanovalci, pri ka
terih je bilo anketiranih 5 grad
benih podjetij. Med njimi tudi 
podjetje »Zidar«, ki je pri an
ketiranju doseglo prvo mesto 
v razmerju 1:40 točk v dobro 
kvalitete. Drugo gradbeno po
djetje pa je doseglo razmerje 
1:2 v dobro kvalitete, kar je bi
lo javno analizirano v časopisu 
»Novi list«.

NAJMANJ 10% ZA SKLADE

Delavski svet je takoj po iz
idu predpisov o izdelavi Pravil
nika o delitvi čistega dohodka 
in Pravilnika o delitvi osebnih 
dohodkov imenoval komisijo, ki 
je pripravila predloge za oba 
Pravilnika, ki sta bila dana v 
enomesečno razpravo celotnemu 
kolektivu. Razprave o predlogu 
obeh pravilnikov so bile burne 
in je bilo' od strani članov ko
lektiva tudi več pozitivnih pred
logov in pripomb. Največ se
stankov je imel kolektiv poslov
ne enote Ljubljana.

Pravilnik o delitvi čistega do
hodka določa, da bo podjetje 
najmanj 10 % od čistega dohod
ka po odvedbi vseh prispevkov 
odvedlo na sklade podjetja. Os
nova za delitev osebnih dohod
kov je analitična ocena delov
nih mest, ki je predvsem odvis
na od storilnosti vsakega posa
meznega člana kolektiva, pri
hranka na materialu in času v 
posamezni ekon. enoti. Enota, ki 
bolje gospodari, ima manjše 
stroške in ji ostane več za oseb
ne dohodke, zato je tudi vred
nost točke večja. Če poslovna 
enota slabše gospodari, ji osta
ne manj dohodka, zato je deli
tev odvisna od produktivnosti 
ekonomske enote kot celote, 
hkrati pa od produktivnosti vsa
kega posameznika. Oba pravil
nika je delavski svet podjetja 
sprejel 9. avgusta 1961. Prvi ob
račun po ekonomskih enotah pa 
je bil vsled tehničnih ovir iz

vršen za nazaj do 20. novembra 
1961 in je bil za dan Republike 
delavcem prvič razdeljen doho
dek po ekonomskih enotah.

NOVI PRAVILNIK —
VEČJA STORILNOST

Delitev osebnih dohodkov po 
novem pravilniku je delavcem 
pokazala na dosedanje napake, 
na storilnost, ki je bila pri ne
katerih delavcih zelo nizka, na 
nekvalitetno delo itd. Zaradi ta
kih nediscipliniranih in slabih 
delavcev je imela ekonomska 
enota večje stroške oz. manjše 
dohodke kot bi jih imela, vse 
to pa se je poznalo na osebnih 
dohodkih vsakega posameznega 
člana ekonomske enote. Pravil
nik je pokazal tudi, da vpliva 
na višino osebnih dohodkov 
mnogo okolnosti, o katerih do
slej ni razmišljal noben član 
kolektiva. Zdaj delavci čutijo, 
da je delo vsakega posameznika 
in vse ekonomske enote zelo 
važno in da to vpliva na osebne 
dohodke vsakega člana ekonom
ske enote. Zato se tudi vedno 
bolj zanimajo za vse stroške, na 
kar pred sprejemom pravilnika 
niso polagali pažnje. Tako zdaj 
vestno prekontrolirajo vsak ra
čun, ki ga dobi ekonomska eno
ta, skratka vsaka ekonomska 
enota zdaj skrbi, da bi čimbolj 
znižala stroške in dosegla čim- 
večjo realizacijo in storilnost, 
prihranila čimveč materiala, da 
bi bil finančni uspeh večji.

5 EKONOMSKIH ENOT

Podjetje je uvedlo 5 ekonom
skih enot, 3 proizvodne: gradbi
šče Kočevje, Ljubljana in Rije
ka, 1 pomožno ekonomsko enoto 
— Avtostrojni park in admini
strativno ekonomsko enoto — 
upravo podjetja. Na vseh po
slovnih enotah so izvoljeni ob
ratni delavski sveti, na admini
strativni ekonomski enoti pa 
svet upravljavcev. Obratni de
lavski sveti zelo živahno raz
pravljajo o celotnem delu in po
slovanju ekonomske enote, po
sebno pa 'o storilnosti in delu 
vsakega posameznega delavca. 
Tiste, ki niso disciplinirani, jih

izločijo iz svoje srede, Z izvo
litvijo obratndi de’avskih sve
tov je vzpostavljena boljša or
ganizacija dela. Delavci kontro
lirajo vsakega, kako dela na 
svtojem delovnem mestu. To tu
di pozitivno vpliva na produk
tivnost, doseganje norm m ce
lotnega plana podjetja.

Odnos kvalificirane in nekva
lificirane delovne sile, ki je bila 
v prejšnjih letih zelo negativna, 
saj je bil odnos 30:70 v korist 
nekvalificirane delovne sile, se 
zboljšuje in bo letos dosegel 
razmerje 45:55, kar je nujno za 
nove okolnosti dela v gradbeni
štvu. Podjetje je za izobrazbo in 
prekvalifikacijo delavcev vloži
lo potrebna finančna sredstva 
in tako preko raznih tečajev 
prekvalificiralo v letih 1960/61 
101 delavca, po planu strokovne 
izobrazbe za letos pa bo pre
kvalificiralo potom tečajev 56 
delavcev. S prekvalifikacijo de
lavcev si podjetje usposablja 
stalni kader, ki zadovoljivo na
domešča kvalificirano delovno 
silo.
TUDI ZA SVOJE DELAVCE 

STANOVANJA
Podjetje bo letos kupilo av

tobus za prevoz delavcev iz rib
niške doline na delo v Kočevje, 
ter s tem poizkušalo delno re
šiti problem stalne kvalificirane 
delovne sile.

Podjetje se trudi, da bi delav
cem čimbolj sodobno uredil® 
stanovanja in zvišalo življenjski 
stindard, zato je vložilo znatna 
lastna sredstva in s tem dogra
dilo samski dom na Reki in 
samski dom v Kočevju za 76 
delavcev. Kolektiv se je v letu 
1960 odpovedal razdelitvi pre
ostalega čistega dohodka in ta 
sredstva v iznosu okoli 12 mili
jonov din namenil kot prvo 
kvoto za izgradnjo 20-stanovanj- 
skega družinskega bloka. Stano
vanjski blok je v izgradnji in 
bo dograjen v letu 1962.

NAROČNIKI 
SLABO PLAČUJEJO

Da bi podjetje uspešno reše
valo nastale finančne težkoče,

pristopa k sklicevanju sestan
kov z investitorji, na katerih se 
razpravlja o možnostih plačeva
nja obveznosti, ki jih imajo in
vestitorji do »Zidarja«. V me
scu oktobru je bilo na skupnem 
sestanku z investitorji ugotov
ljeno, da ima podjetje »Zidar« 
212 milijonov neplačanih situa
cij s strani investitorjev, od ka
terih samo na gradbišču Ko
čevje odpade 117 milijonov din 
neplačanih situacij. Ti sestanki 
so bili vedno uspešni in so in
vestitorji poiskali vse možnosti, 
da so poravnali neplačane situa
cije.

PLAN ZA LETO 1962 
920 MILIJONOV

Delavski svet podjetja je raz
pravljal na zadnjem zasedanju 
tudi o gospodarskem planu za 
leto 1962. Plan predvideva, da 
bo podjetje imelo letos 920 mili
jonov din realizacije. Doseda
nje obstoječe kapacitete gradbi
šče Kočevje so za gradbena dela 
v občini Kočevje s planom izko
riščena le z 85 %, ker bodo glav
na industrijska dela na Rudni
ku in Kemični tovarni končana, 
za ostala dela, ki bi se gradila 
letos v Kočevju pa še ni pred
videnega plana. V kolikor ne bo 
v Kočevju dovolj gradbenega 
dela. bo moralo podjetje neiz
koriščene kapacitete premestiti 
na gradbišči Ljubljana in Rije
ka, ker je plan za letos na teh 
gradbiščih povečan.

NA NOVA POTA...
Gradbena dejavnost je na 

prelomnici svojega dosedaj kla
sičnega dela na delo hitrej
še, ekonomičnejše, polmontažne, 
montažne in konfekcijske grad
bene dejavnosti, ki bo zahtevala 
od samoupravnih organov in 
celotnega kolekteva novih stro
kovnih oblik dela in dobrega
gospodarjenja, da se bo podjetje 
tudi v bodoče uveljavilo s svo
jim delom pri investitorjih. Pre
pričani smo, da bodo samo
upravni organi in celotni kolek
tiv sposobni tudi v bodoče tako 
uspešno voditi in reševati, vse 
naloge, ki bodo pristavljene pred 
podjetje.

Gradbišče SGP »Zidar« — Kemična tovarna med gradnjo
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Franc Trampuš —♦ V Ameriki umrl naš rojak ♦—
otak

»Tovariši, to bom storil jaz!«
Vsi so se ozrli v Milana, ki je 

sedel v kotu in si z dlanjo pod
piral glavo. Vsi so molčali. Molk 
je pretrgal Nande:

»Fantje, ali je tako prav?«
»Prav,« so prikimali.
»Kdo bo še pomagal?«
Javila sta se Andrej in Nande. 

Stvar je bila torej domenjena in 
sestanek so končali. Skoraj kra
doma so se razšli.

Milan je imel do doma dobre 
pol ure hoda. Sel je počasneje 
kot navadno in se oziral okrog. 
Bilo je tiho, le njegovi koraki 
so motili mir. Drevje ob cesti 
je izgubilo svoje jasne obrise. 
Za trenutek je ustavil korak in 
zadržal dih. Potem je stopil da
lje in globoko zajel svežega zra
ka, da je čutil, kako mu kri hi
treje polje po žilah. Nehote se 
je ozrl navzgor. Nad njim, nad 
gozdom in nad vso širno dalja
vo, ki jo je slutil v nedogled, je 
bilo razpeto jasno zvezdnato ne
bo.

»Da,« ga je prešinilo, »prav 
isto nebo kot včasih. Ne, nebo 
se ne spreminja. Ljudje imamo 
v življenju toliko mask — a 
naš pravi obraz? Koliko sem se 
spremenil jaz ...«

Globoko zamišljen je stopal 
dalje. Čudno toplo mu je bilo, 
ko se je spomnil na pretekla le
ta in zdelo se mu je, da leži 
njegovo življenje kot na dlani 
jasno pred njim. Jasno, kot to 
zvezdnato nebo, jasno kot še ni
koli doslej. Podobe njegovega 
življenja so se vrstile ...

Prikazala se je tudi Anica.
Takrat je hodil v sedmo gim

nazijo; niti leto še ni preteklo 
od tedaj, pa je vendar čutil, da 
se je silno spremenil. Dotlej je 
vedno rad prebiral knjige in^ za 
slehernim stavkom je čutil živ
ljenje, ki je valovalo nekje v 
daljavi. Zdajci je stopil bliže in 
naenkrat se je znašel pred toli- 
kerimi vprašanji, da se je zgro
zil. Gledal je, strmel, skušal naj
ti odgovor in že se mu je zdelo, 
da je našel ključ do tistega, kar 
ostane večini ljudi skrivnost za 
vedno, ko je zadel ob vpraša
nje: »Zakaj?«

Zakaj vse to?
Bral je, spraševal in iskal, pa 

ni našel odgovora. Iskal je bra
tovsko roko, ki bi ga povedla 
dalje-------ni je bilo. Nič, pov
sod nič.

Že je bil skoraj obupal in 
morda bi bil iz obupa storil še 
poslednji korak, če bi se mu ne 
zazdelo, da stoji nekje visoko 
nad to množico, ki se peha za 
drobne, vsakdanje koristi, ki so 
se zdele njemu tako nizke. Daši 
jim doma ni šlo posebno dobro, 
je vendar nekako iz viška gle
dal na ljudi, ki so se borili za 
vsakdanji kruh.

Dvignil se je nad vse.
Nad svet, nad življenje, nad 

ljudi.
Odtujil se je nekdanjim prija

teljem in nobene prilike ni za
mudil, da bi jih ne ošvrknil s 
pikro besedo ali kratko šalo. To
da opazil je, da njegovi vrstniki 
teh šal pogosto niso razumeli. 
Reveži! Bili so nizko pod njim, 
in on, samotni velikan, se je 
včasih sklonil k njim, ki so mu 
bili nekdaj enaki, a so ga zdaj 
od njih ločile neskončne dalja
ve. Postajal je ujedljiv in še z 
večjo naslado kot sošolec, je 
smešil svoje profesorje. Življe
nje ga je večkrat zamikalo, sklo
nil se je. spet navzdol, preživel 
s tovariši nekaj dni, a se vselej 
spet vrnil v svojo samoto ... 
Marsikdaj mu je bilo grenko, a 
prav v tej muki je bila neka po
sebna, čudno privlačna slast.

Živo si je predstavljal, kakšno 
bo njegovo dekle. Pametna, raz
mišljajoča, tiha in živahna ob
enem, lepa in namenjena le nje
mu. Z njim bo razmišljala, sa
njarila, obupavala. Življenje ji
ma bo teklo gladko, da se ga 
bosta komaj zavedala; potovala 
bosta in med njiju se ne bo ni
koli vtihotapil trenutek malo
dušja, dolgočasja ali nerazume
vanja. Razumevanja, ki ga ni 
našel nikjer, si je posebno želel.

S to podobo je hodil med de
kleti. Ni je našel. Ta je bila v 
neki stvari podobna njegovemu 
idealu; približal se ji je in od
kril, da je bilo tisto, kar je vi
del v začetku, maska. Čutil je, 
da postaja prepad med njim in 
dekleti vedno širši.

Vse pogosteje se mu je sto
žilo. Tedaj je čutil v prsih ne
kaj težkega in obraz se mu je 
spačil od notranje bolečine. Nje
govo domovanje vrh samotne 
gore je dosegel potres... Ko so 
nekoč šli v planine ,so zvečer 
na jasi zakurili taborni ogenj. 
Sošolke in sošolci so sedli sku
paj, Milan si je našel prostor ob 
skrivljenem boru, precej daleč 
od njih, kjer ga je svetloba ko
maj dosegla. Ogenj je vzplam
tel in okolica je čudno zažare

la; tovarišev Milan ni videl, ker 
je njegov pogled sledil iskram, 
ki so se dvigale nad ognjem in 
se v višini utrinjale ... Takrat 
se je oglasila pesem. V začetku 
tiho, skoraj negotovo so se zdru
žili mladi glasovi, potem je po
stala pesem vedno silnejša, ve
seli in otožni zvoki so napolnili 
vso dolino. V Milanu se je te
daj podrl njegov svet. Notri ga 
je stisnilo; o da bi se mogel ko
mu odkriti!

Nekaj dni kasneje sta se sre
čala z Anico. Poznala sta se že 
kaki dve leti, a sta si ves čas 
ostala tuja.

Ko se je po tistem srečanju 
vrnil domov, ni več spoznal sa
mega sebe. Sedel je, si z rokami 
podprl glavo, zamišljeno strmel 
predse ih rahlo drhtel. Pred njim 
je stala ona s sleherno potezo, 
ki jo je bil tisto popoldne opa
zil. S svojimi modrimi očmi, 
prodirnim pogledom, s svojim 
zagonetnim, obenem žalostnim 
in razposajenim obrazom. Poz
neje sam ni več vedel, kakšna 
je bila tista nevihta misli, a bile 
so sladke. Tisti »Zakaj«, ki mu 
je nekdaj delal toliko preglavic, 
je skopnel. Tedaj je bilo vse 
tako čudovito jasno, svetlo in 
lepo...

Takrat pa je završalo med 
ljudmi, kot bi udarila strela:

Vojna. Vojna.
Tuji vojaki so preplavili de

želo in še ni minilo pol leta, že 
je bil tudi Milan med uporniki. 
Sestajali so se in iskali, kje naj 
začnejo. In Milan bo vodil prvo 
akcijo.

»Težka bo,« si je mislil, ko se 
je bližal domu, a zdelo se mu 
je, da je to nekaj, za kar velja 
delati. O tistem »Zakaj ?« nocoj 
ni bilo niti sledu več.

Stopil je nekoliko hitreje, vra
ta so se škripajoč odprla in Mi
lan je zaklenil za seboj. Sele 
proti jutru je zaspal.

* * *

Nevihta je divje besnela nad 
dolino. Bliski so trgali nepredir
no temo, grmenje je pretresalo 
ozračje; kadar je prenehalo, se 
je slišalo padanje gostih dežev
nih kapelj. Včasih je potegnil 
oster veter in drevje je završalo. 
Potem za trenutek vse tiho, le 
udarci deževnih kapelj ne pre
nehajo ... Nato spet blisk, gr
menje blisk, blisk, trenutek tiši
ne in spet grom in veter ...

Noč je bila strašna in že dol
go ni tod divjala taka nevihta. 
Daši so bili Andrej, Nande in 
Milan dobro oblečeni, jih je pre
močilo do kože. Vendar so bili 
nekako zadovoljni. Primernejše
ga vremena za akcijo bi si ne 
mogli misliti. Šli so hitro proti 
vojaškemu skladišču, kjer so Ita
lijani hranili strelivo. Milan je 
nesel manjši kovček, poln raz
streliva; ven je visela zažigalna 
vrvica. Vsi so mislili le na eno:

»Ali bo uspelo?«
Izza grmovja so stopili na ja

so. Nekaj trenutkov so mirno 
stali in gledali proti stavbi, a 
niso videli ničesar. Bilo je pre- 
temno. Naenkrat pa je posvetil 
blisk, za trenutek, pa vendar do
volj, da so videli, kje je žična 
ograja. Stopili so naprej in Mi
lanova tovariša sta naredila s 
kleščami skoznjo široko pot. Se
daj so dolgo čakali na blisk. Iz 
daljave je prihajalo zamolklo 
bobnenje in ognjene kače so 
švigale za goro onstran doline. 
Še enkrat se je zabliskalo in vi
deli so, da na tej strani ni stra
že. .Morda se je nič hudega slu
teči stražar stiskal k zidu kje 
onstran skladišča. Tu ni nikogar 
in naloga se da opraviti, tako 
je vsak pri sebi molče sklenil. 
Nande in Andrej sta stopila ne
kaj korakov nazaj, kot so se že 
prej domenili. Milan pa je šel 
počasi s kovčkom v roki proti 
skladišču. Zadel je ob zid. Tiho 
stopajoč se je oprijemal stene in 
tipal po njej. Prišel je do okna 
in odložil kovček k zidu. Obti- 
pal je okno in čakal.

Zabliskalo se je in Milan je 
zamahnil s kamnom. Padanje 
koscev stekla se je pomešalo z 
grmenjem. Za trenutek je pri
sluhnil. Vse tiho, le deževne 
kaplje so udarjale ob streho. 
Skozi luknjo v steklu je stegnil 
roko in odprl okno. Bilo je za
varovano z železnimi križi. Pri
jel se je zanje in se vzpel. Z 
roko je tipal dalje in zazdelo se 
mu je, da je prijel za železen 
sod.

»Bencin,« je dejal veselo sko
raj naglas.

Pobral je kovček in ga potis
nil med križi na sod. Prisluhnil 
je. Deževalo je že skoraj mirno, 
od nikoder ni bilo slišati niče
sar, le njemu je srce močno ko
valo, da se mu je zdelo, kot bi 
udarci njegovega srca še naj-, 
bolj motili tišino. S tresočo roko 
je segel v žep po vžigalnik in 
prižgal.

Zagnal se je proti kraju, kjer 
se mu je zdelo da je izhod. Za
del je ob žico. To ga je vznemi
rilo in hotel je pohiteti, toda bil 
je ujet na žico. Z močnim sun
kom se je osvobodil. Stopil je 
nekaj korakov naprej in spet 
prijel za žico. Oprijemal se je 
dalje in čutil, da ima vse dlani 
ranjene. V njem je bila ena sa
ma misel: rešiti se, rešiti se za 
vsako ceno. Žice je zmanjkalo, 
bil je pri izhodu.

Takrat je zagrmelo in krvavo 
rdeča svetloba je ožarila okolico. 
Milana je zadel v glavo koš že
leza. Ves krvav je obležal in to
variša sta ga nezavestnega od
nesla domov.

Zunaj je bil lep, svetel son
čen dan. Skozi zagrajeno okno 
je prihajalo v sobo le malo svet
lobe. Velika izba je tonila v 
polmraku. Vse je bilo tiho, le 
udarci ure so se izgubljali v ti
šini. Milan je mirno spal; brez
krvna, skoraj mrliško bleda ro
ka je otrplo ležala na temni 
odeji, glava je bila obvezana in 
mirno, neopazno je dihal. Vrata 
so se odprla. Vstopili sta Anica 
in Milanova mama. Anica je ob
stala sredi sobe, mati pa je ne
kaj pogledala in odšla. Vrata so 
se zaprla in v sobi je bilo spet 
temno.

Anica ni v začetku razločila 
ničesar, le tiktakanje ure ji je 
prihajalo na uho. Zdajci je za
čutila, da ne more več prena
šati te gluhe, moreče tišine. Sto
pila je do postelje. Ure ni več 
slišala, zdelo se ji je, da se je 
čas ustavil in iz mraka je vedno 
jasneje izstopal Milan ...

»Takole bi lahko zdaj ležal 
mrtev,« si je mislila.

Približala se je vzglavju. Nje
gov obraz je bil bled, a lep, po
teze jasne.

Prijela je njegovo roko. Bila 
je hladnejša od njene. Čutila je, 
da mu je roka trznila, potem 
pa se umirila.

Ura je tiktakala, minute so 
tekle.

Dolgo je tako slonela ob njem.
Ob četrtem udarcu ure se je 

vzdramil. Odprl je oči in nemo 
strmel vanjo.

»Ti?« je dahnil.
»Milan, da, jaz.«
Vznemiril se je in umaknil 

roko. Dihal je hitreje in se ne
koliko premaknil.

»Milan, obiskat sem te prišla. 
Kako ti je? Mati pravijo, da boš 
kmalu ozdravel.«

»Anica, vidim, da me nisi po
zabila!«

Milan se je dvignil in napol 
sedel. Anica ga je začudeno po
gledala.

»Glej, saj si že zdrav!« je 
vzkliknila.

»Še ne čisto. A upam, da bom 
kmalu,« ji je z nizkim glasom 
odgovoril. »Škoda, da moram 
proč.«

Iskreče oči so se za trenutek 
skrile za trepalnice. Nagnil je 
glavo, samo za hip, potem pa se 
je sunkovito obrnil proti njej.

»Hočem. In tudi moram. Kar 
sem začel, bom skušal dokon
čati.« Nervozno je premaknil 
roko. »V partizane grem. tu je 
prenevarno. LaRko me dobijo... 
Težko mi bo po tebi, Anica.«

Bila je presenečena. Saj ni bi
lo nič posebnega in bi prej ali 
slej pričakovala kaj takega, ko 
je vedela, da je tudi njen Mi
lan zapleten v uporniško giba
nje. Tudi drugi so odhajali. A 
Milan je doslej živel tu. Videla 
ga je vsak dan. Govorila je lah
ko z njim. Bil je njen, samo 
njen. Ta njegova odločitev pa ga 
je trgala od nje. Odšel bo in 
mogoče se nikdar več ne povr
ne. Kako naj ga prepusti usodi 
samega?

Dihala je sunkovito, njene oči 
so se ovlažile in drgetala je,- do
kler ni sunkovito bruhnilo iz 
nje:

»S teboj grem, Milan, kamor 
hočeš!«

Prijeli sta se njuni desnici, te
lesi sta se dotaknili in ustnice 
so se hrepeneče združile.

V MOZELJSKI GOSTILNI 
JE TEKEL TALE RAZGOVOR:

»Ti, Aleksander,« je pobaral 
eden izmed gostov šoferja, »pi
haš kdaj v balončke?«

»Sem že trikrat.«
»In kako je bilo?«
»Ko je prvič, je balonček po

čil,« je pripomnil drugi.
»Najbrž ga je prežrla kislina,« 

je med smehom ljudi v gostilni 
zaključil razgovor spraševalec.

Petelin in solata
V podeželski gostilni je po

stregla gostilničarka gosta z ju
ho, prikuho in salato. Še pred- 
no je gost pospravil juho, je 
skočil skozi odprto okno petelin 
in začel kljuvati po solati. Gost 
ni vedel ali naj se smeje ali je
zi, nazadnje se je pa le oglasil:

— Glejte no, vaš petelin ima 
pa strašno rad salato!

Gostilničarka pa:
— Kje neki, solate sploh ne 

mara, rad pa ima črvičke na 
njej.

(Ob smrti 85-letnega Franka 
Keržeta, časnikarja in urednika, 
pisatelja in založnika, rojaka iz 
Vinic pri Sodražici).

Robniški okoliš Dolenjske je 
okoliš mnogih znamenitih Slo
vencev. Ne nazivamo ta predel 
zaman klasična tla slovenske li
terature. Na Rašici se je rodil 
1. 1508 začetnik slovenske knji
ževnosti Primož Trubar. V Ret- 
jah pri Velikih Laščah se je le
ta 1831 rodil pisatelj, kritik 
ljudski organizator in novinar 
Fran Levstik. Pet let mlajši je 
bil njegov sodobnik Josip Stri
tar, rojen v Podsmreki pri Ve
likih Laščah. Iz tega kota je bil 
doma tudi borec za pravice Rib
niške doline in suhorobarjev 
dr. Jože Rus, žrtev nemškega ta
borišča. Od tu je bil še slovenski 
poliglot, prevajalec iz francošči
ne, pesnik dr. Anton Debeljak.

Se in še bi lahko našteval 
imena odličnih kulturnih delav
cev in vrsto krajev iz predela 
ob kočevski železnici, ki so se 
vpisali v našo zgodovino. Naj 
omenim pa še malo vasico Vi
nice pri Sodražici, kjer je bil 
doma ugledni slavist, literarni 
zgodovinar in pisatelj dr. Ivan 
Prijatelj. Prav iz te vasi je bil 
doma tudi Frank Kerže, ki je 
pri nas malo znan ali celo ne
poznan, ameriški rojaki pa ga 
štejejo za svojega pomembnega 
kulturnega delavca.

Pred tedni pa je prispelo spo
ročilo, da je umrl Frank Kerže 
v čestiti starosti: v začetku leta 
je slavil 85-Ietnico rojstva. Slo
venski listi v Ameriki so pri
nesli vrlemu možu lepe nekro
loge. Med najbolj izčrpnimi spo
minskimi zapiski so bile objave 
našega znanega publicista Janka 
N. Roglja iz Euclida pri Cleve
landu. ki je štel pokojnega mo
ža za svojega mentorja in sode
lavca.

Frank Kerže pa zasluži, da se 
ga ob smrti spomnimo kot za
služnega rojaka, urednika, časni
karja, založnika in pisatelja. V 
mladih letih je bil sovrstnik 
Ivana Cankarja. Rojena sta bila 
istega leta, Kerže februarja, 
Cankar pa maja 1876. Keržetovi 
so poslali sina v ljubljanske šo
le, kjer je končal nižjo gimnazi
jo, zatem pa je prestopil v Mah- 
rovo trgovsko šolo. Ker je čutil 
veselje do pisanja, se je začel 
družiti s sovrstniki in je postal 
član tajne napredne dijaške lite
rarne in politične organizacije, 
ki se je najprej zbirala na do
mu sošolca Štefeta v Streliški 
ulici. Tako se je spoznal Kerže 
z Ivanom Cankarjem, Dragoti
nom Kettejem, Josipom Mur
nom, Lavrenčičem, Dermotom iz 
Železnikov, pesnikom Mrhar- 
jem-Silvinom Sardenkom, poli
tičnim zgodovinarjem dr. Lon
čarjem in drugimi.

Pozneje, ko je živel Kerže v 
Ameriki, je postal novinar in 
urednik in je rad obujal spomi
ne na dijaška leta in na sode
lovanje pri dijaški literarni or
ganizaciji. O tem je napisal več 
člankov. Rad se je spominjal di
jaškega sestanka 8. februarja 
1895, ko je Ivan Cankar kritizi
ral njegovo črtico »Lovci«.

Ko je končal trgovsko šolo, ga 
je sprejel v službo Laginja, ki je 
vodil v Istri Vinarsko zadrugo.

Mladega Keržeta pa je vlek
lo v svet, v Ameriko. Ko mu je 
bilo 26 let, je odšel tudi on pre
ko luže. Dobil je takoj službo 
pri Franku Saksnerju, ljubljan
skemu rojaku, ki se je izučil 
tiskarstva, v Ameriki pa je usta
novil časopisno založniško po
djetje. Frank Sakser je postal 
duhovni voditelj mladega prise
ljenca Franka Keržeta iz Vinic. 
Sakser je bil mož širokega ob
zorja in napredno usmerjen.

Njegov oče je bil Švicar in v 
Ljubljani kavarnar, mati pa 
Šentjernej čanka. Njunega sina 
pa je vleklo k časnikarstvu, za
to je postal najprej v Ljubljani 
črkostavec v Narodni tiskarni, 
kjer je danes tiskarna Dela. Za
tem je našel službo kot tiskarski 
faktor pri tiskamarju Krajcu v 
Novem mestu. Tu se je seznanil 
z uredniškimi posli.

Ko se je Sakser presilil v 
Ameriko, je vedel, da bo le ti
skana beseda pripomogla k na
predku naših rojakov. Zato je 
23. septembra 1893 začel izdajati 
Glas naroda, ki mu je dal pod
naslov: glasilo naprednih slo
venskih delavcev. Sakser se je 
čutil precej razbremenjenega, kc 
mu je začel pomagati kot novi
nar in urednik mladi Kerže, ki 
je izdajal pri njem tudi humo
ristični list.

Glas naroda, ki ga je precej 
1st urejal Ker že, izhaja v New 
Yorku še danes. Uredniške posle 
vodi znana slovenska pesnica 
Ana Praček-Krasna, doma iz 
Notranjskega, od koder 'je po pr
vi svetovni vojni odšla pred ita
lijanskim fašizmom. Krasna piše 
lepe pesmi, ki jih je že izdala v 
samostojni knjigi.

Frank Kerže je bil zmeraj iz
redno delaven in sposoben mož. 
Pozneje je ustanovil lastni me
sečnik, edini slovenski magazin 
v Ameriki, pod imenom »Čas«. 
Bil mu je urednik in lastnik. 
Vanj je pisal mnogo, tudi lite
rarna dela po slogu vzornika 
Josipa Jurčiča. Kerže je tudi 
pesnikova!. »Čas« je začel izha
jati leta 1915. Kerže je znal pri
tegniti k sodelovanju vrsto mar
ljivih in sposobnih sotrudnikov, 
med njimi tudi belokranjskega 
pisatelja Ivana Moleka. Pridno 
mu je pomagal tudi ameriški 
slovenski pesnik in skladatelj

Ivan Zorman, po rodu iz samot
ne hribovske vasi Sela pod Ku
mom, najvišjim vrhom na Do
lenjskem.

Revija »Čas« je bila izredno 
priljubljena med našimi rojaki. 
Prinašala je gradivo iz najraz
ličnejših področij: pesmi, pove
sti, posegla je v znanost in 
zdravnik dr. Frank Kern, ki je 
zdaj upokojen, je objavljal zani
mivo in poučno snov iz medici
ne. Z urednikom Keržetom se je 
seznanil in spoprijateljil tudi 
slovenski feljtonist in črtičar 
Janko N. Rogelj, doma iz Prim- 
skovega pri Kranju, ki je bil 
dolgo let Keržetov sotrudnik.

Lastnik »Časa« Frank Kerže 
je po 13 letih izhajanja preselil 
to svoje glasilo v Ljubljano, kjer 
je začelo izhajati pod imenom 
»Novi čas«. Pri tej reviji so so
delovali Alfonz Gspan, Lojze 
Ude, Bogomir Magajna in drugi.

Kerže je dolgo let urejal tudi 
druge liste, med njimi tudi gla
silo Slovenske narodne in pod
porne jednote »Prosveto«. Na 
tretji konferenci SNPJ leta 1907 
je bil izvoljen za glavnega taj
nika te naše največje izseljeni
ške organizacije in za urednika 
Prosvete. Takrat je bila SNPJ v 
skromnih začetkih in je imela le 
4.296 članov in 17.000 dolarjev 
premoženja. Danes šteje SNPJ 
nad 60.000 članov, od tega 46.000 
odraslih in 20.000 v mladinski 
skupini, premoženje SNPJ pa 
gre v milijone dolarjev.

Frank Kerže je bil vsekakor 
pomemben člen med našimi iz
seljenci. Zadnjega četrt stoletja 
je bil zaradi bolezni, ki si jo je 
nakopal zaradi prenapornega de
la, izven društvenega delovanja, 
zato je prišel v pozabo. Prav je, 
da spoznamo njegovo delo vsaj 
zdaj ob njegovi smrti.

Jože Zupančič

Pred kino »Jadran« Kočevje je večkrat taka gneča za vstopnice, 
kot kaže slika

Brezobzirno početje kolesarke
Pred nekaj dnevi smo prejeli 

dopis, oziroma kritiko početja 
neke kolesarke. Dogodek se je 
odigral že pred več kot mese
cem dni; ker pa prikazuje, kako 
se še najdejo ljudje brez srčne 
kulture, ga kljub zastarelosti ob
javljamo.

23. novembra 1961 ob 13. uri 
so se vračali otroci iz šole v 
Stari cerkvi domov. Na cesti, ki 
pelje iz Stare cerkve v Sloven
sko vas jih je dohitela kolesar
ka in pri tem zaradi neprevidne 
vožnje podrla osemletnega E. M.,

KOMUNALA PRED ObLO
Na zadnji seji ObLO Kočevje, 

ki je bila v sredo 27. decembra, 
so obravnavali predvsem komu
nalne probleme občine. Po izčrp
nem poročilu o dosedanjih uspe
hih in neuspehih komunalne 
službe ter o predvidenih bodo
čih komunalnih gradnjah se je 
razvila živahna razprava. Odbor
niki so dali na načrt precej pri
pomb in predlagali več dopol
nitev. Med drugim je bilo pred
lagano naj se najprej reši vzdr
ževanje že zgrajenih komunal
nih objektov in se naj šele po
tem preide na gradnjo novih. 
Dogaja se namreč, da nekateri 
že zgrajeni objekti zaradi po
manjkljivega vzdrževanja ali pa 
zaradi nekulturnega, barbarske
ga in vandalskega odnosa s stra
ni posameznih državljanov in 
otrok propadajo.

Komunalna problematika je 
bila zadnje tedne predmet raz
prav neštetih sej, sestankov in 
posvetovanj raznih svetov in od-

ki si je pri padcu zlomil nogo 
in obležal na cesti.

Kolesarki se je verjetno zelo 
mudilo, ker ni imela niti toliko 
časa, da bi otroku pomagala. 
Brezobzirno se je odpeljala da
lje in pustila otroka skupini šo
larjev, ki si sami v nesreči tudi 
niso znali pomagati. Na srečo je 
prišel kmalu mimo D. D. iz Slo
venske vasi, ki je otroka pobral 
in ga odpeljal staršem na dom.

Brezobzirno početje kolesarke 
P. R. je vredno vsega obsojanja 
in zasluži grajo ter prezir.

borov Stanovanjskih skupnosti, 
ustanov »Komunale«, ObLO in 
drugih. Ugotovitev vseh teh se
stankov je bila, da komunalna 
služba šepa, da so nekateri ser
visi Stanovanjskih skupnosti že 
prerasli okvir svojih dejavnosti 
in postali majhna podjetja, da 
državljani zelo težko pridejo do 
raznih komunalnih in servisnih 
uslug in podobno. Zaradi vsega 
tega je bilo ObLO predlagano, 
naj zaradi izboljšanja komunal
ne službe likvidira ustanovo 
»Komunalo«, naj namesto nje 
ustanovi novo komunalno pod
jetje, kateremu naj bi se pri
ključile tiste dejavnosti Stano
vanjskih skupnosti, ki so pre
rasle svoj okvir in da naj zaradi 
lepšega izgleda mesta Kočevja 
sprejme nekatere odloke. ObLO 
je vse te predloge z manjšimi 
spremembami tudi sprejel.

Več o seji bomo poročali v na
ši prihodnji številki.
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08 vstopu v novo leto že
limo vsem delovnim ljudem in 

poslovnim prijateljem srečno novo 
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česiita vsem odjemalcem in po
slovnim prijateljem srečno in uspeha 

polno novo leto 1962
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TSLajlepše želje gostom in odjemal
cem
Priporočamo se tudi v novem letu



ii

If

Delovni kolektiv

^Dekstilane
Kočevje

želi clelomiim kcdjektimmi, psiilcUML/m
pMpateLjeMi 'ul nsiein del&tuunt f(udmt oelikd 
mpjekuu it imoem letu 1962

(J)li$LaZjoi>aMia nale izdelke

Vsem delovnim ljudem želi srečno in uspeha polno novo leto 1962
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Srečno novo leto

1962 
želi gostom in ostalini 
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vsem obiskovalcem in delovnim ljudem srečno 

in veselo novo leto 1962
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z ekonomskimi enotami

Vsem delovnim ljudem želimo veliko uspehov v novem letu 1962

Srečno in uspehov polno 
novo leto 1962 želimo 
zavarovancem in vsem 
delovn m ljudem
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PODRUŽNICA RIBNICA

Vsem članom zadružnikom in delovnim ljudem 
srečno novo leto

JCmetifska zadtuga

Ribnica

1
11

Vsem cenjenim odjemalcem in potrošnikom 
želimo uspeha polno novo leto 1962

kolektiv I
ter se jim 
še vnaprej 
priporočamo

(prehrana

Delovnjm kolektivom in ostalim delovnim ljudem 
želimo veliko delovnih zmag v novem letu 1962

DELOVNI KOLEKTIV

KOVIN AR
KOČEVJE

Kolektiv

... v% _ v -..
čestita in želi vsem delovnim Kolektivom srečno 

in uspeha polno novo leto 1962. Istočasno obveščamo 
vse naše cenjene potrošnihe in poslovne prijatelje, da 
smo naše podjetje preimenovali v ,,INKOP“ - industrija 
KovinsKe opreme, Ki ustreza predmetu poslovanja in na
činu proizvodnje ter jamči visoKo Kvaliteto našiK izdelKov 
KovinsKega poKištva, sanitamiK armatur, sveilofmiK 
teles, mizarsKega oKovja in drugo
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Srečno in u$pehov 
polno novo leto želi 
kolektivom

rast

Dolenja
vas

Novih zmag in delovnih uspehov v letu 1962 želi vsem 

kolektivom, organizacijam in ustanovam kakor tudi 

posameznikom

delovni kolektiv
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DELOVNIM LJUDEM - KOLEKTIVOM — POSLOVNIM 
PRIJATELJEM IN POTNIKOM, ŽELIMO VELIKO USPE
HOV IN SREČNO VOŽNJO V NOVEM LETU

DELOVNI KOLEKTIV

cflnta

Kočevje
s poslovalnicami v Ljubljani — Celju — Mariboru — Za
grebu — Reki — Osijeku — Sarajevu — Beogradu — Novem 
Sadil — Nišu in Šabcu
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Poslovnim prijateljem 
in delovnim ljudem 
mnogo uspehov v 

novem letu

Ribnica
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in dobaviteljem uspehov
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Kočevje
d Strugati, Predgradu, Banji 
Čoki, Osilnici in Fari

S SVOJIMI POSLOVNIMI ENOTAMI SREČNO TER USPEHOV 
POLNO NOVO LETO 1962

KolektivOkrajni zavod za socialno zavarovanje
PODRUŽNICA V KOČEVJU

NARODNE
BANKE

podružnica Kočevje
Vsem zavarovancem in delovnim ljudem želimo srečno in 

uspeha polno novo leto 1962 ŽELI VSEM SVOJIM KOMINTENTOM SREČNO IN 
USPEHOV POLNO NOVO LETO 1962

Kočevj e 
mesto

S POSLOVALNICAMI:
Servis za vzdrževanje 
stanovanjskih hiš 
Šolska kuhinja »Metka« 
Kolesarski servis 
Radio-elektro servis 
Servis za pomoč hišnim 
svetom
Servis pralnica, 
krpalnica in kopališče 
Varstveno vzgojna 
ustanova z enotami: 
»Kekec«, Čebelica« in 
»Jurček«
Strankam priporočamo 
svoje usluge

VSEM DELOVNIM 
LJUDEM ŽELI SREČNO 
NOVO LETO 1962 
STANOVANJSKA 
SKUPNOST KOCEVJE- 
MESTO

Delovnim ljudem širom domovine 
v novem letu 1962 veliko uspehov 
na vseh področjih
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zadmga
Loški potok

Vsem zadružnikom na 
območju Loškega po
toka in Drage ter pos

lovnim prijateljem 
želimo srečno in uspe- 
tiov polno novo leto

1962

mama

m Malčicama

čestita gostom in odjemalcem
za novo leto 1962
in se jim še v naprej priporoča

2 Sodražica
Vsem državljanom 
in odjemalcem ter 
ostalim poslovnim 
prijateljem želimo 
uspehov polno 
novo leto

1262

Trgovsko podjetje

domači
izdelki

Velike Lašče

Vsem izdelovalcem domače hišne 
obrti, dobaviteljem in kupcem če
stita k novem letu 1962

Rudnik rjavega
premoga

A
Vsem delovnim ljudem Srečno

in uspehov polno novo leto želi delovni 
kolektiv rudarjev

Kočevje

Veliko zdravja in uspe
hov želi vsem ljudem v 
novem letu 1962

kolektiv

Zdravstvenega
doma

Kočevje

Kočevje
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Ribnica

USPEHOV POLNO NOVO LETO ŽELIJO VSEM DELOVNIM
LJUDEM

ObLO v Ribnici
Obe. odbor SZDL 
Občinski komite ZKS 
Občinski odbor ZB 
Obč. sindik. svet

Obč. odbor ZWI 
Obč. komite IMS 
Obč. odbor RK 
Obč. gasilska zveza

Kmetijsko
Zadružnikom in ostalim de
lovnim ljudem želi veliko us- 
pekov v novem letu 1962

POSLOVNIM PRIJATELJEM, ODJEMALCEM IN VSEM DELOV
NIM LJUDEM, ŽELI DELOVNI KOLEKTIV

>igapx&met



TRGOVSKO PODJETJE

Potrošnikom električne energije želi srečno in uspeha polno novo leto

Suha roba

1962

KOČEVJE

Sodražica

čestita za novo leto vsem 
izdelovalcem suhe robe, 
dobaviteljem ter kupcem

KOLEKTIV ZADRUŽNO-OBRTNEGA PODJETJA

»Jelka«
Podpieska

ISKRENO ŽELI CENJENIM DOBAVITELJEM 
IN ODJEMALCEM SREČNO IN USPEHOV 
POLNO NOVO LETO

Ob tej priliki poudarjamo pomen dobrih 
poslovnih odnosov za naše nadaljnje 
gospodarjenje in se tudi v bodoče priporočamo 
za naše proizvode.
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želi delovnim kolektivom v novem letu 
veliko delovnih uspehov

★

Izdelujemo žične tkanine in pletenine, 
sita in rešeta, mreže za posteljne vložke, 
izdelujemo in postavljamo žične ograje 
vseh vrst ter drugo žično galanterijo

Novoletna TŠTAGRADNA KRIŽANKA Največ govora o kokoših
Za novoletno nagradno kri

žanko smo razpisali več nagrad, 
ikar boste reševalci verjetno z 
■vesijem pozdravili. Našteli bi‘ 
vam le pogoje, ki jih morate 
upoštevati, če hočete priti med 
^kandidate za nagrade: Ko kri
žanko rešite, napišite na njenem 
"belem robu svoj priimek in ime 
"ter naslov, jo izrežite, zalepite v 
kuverto, na katero boste v spod
nji levi kot napisali »Križanka«, 
in jo pošljite do torka, 9. janu
arja na naslov: Uprava Novic, 
Kočevje, Ljubljanska cesta 14 a, 
poštni predal 39. Pri žrebanju

ne bomo upoštevali nerazločno 
pisanih ali popravljanih kri
žank. kakor tudi ne rešitev, na
pisanih na posebnem listu (velja 
samo izrezek iz »Novic«), in re
šitev, ki bodo prispele na upra
vo Novic 9. januarja po 9. uri 
dopoldne.

NAGRADE:
1. nagrada 3000 din, 2. nagra

da 2000 din, 3. nagrada 1000 din, 
■4. nagrada 1000 din, 5. nagrada

1000 din in pet nagrad po 500 
dinarjev. — Poleg denarnih, bo
mo razdelili med naslednjih 10 
izžrebancev še lepe knjižne na
grade.

Vdoravno: 1. dan in večer 
pred novim letom, 11. vključen 
v organizacijo, 21. kratica za 
humano organizacijo v Sloveni
ji, 22. človek, ki se ukvarja z 
merjenjem, 23. ljubkovalno žen
sko ime, 24. utrujeno, pretepeno, 
stolčeno, 25. glasbena enota, 27. 
velika riba, 28. hčerin mož, 30. 
neumneži, zabiteži, 32. začetek 
abecede, 33. znak za praseodimij

atomsko število 59, 34. slovenski 
tednik, 36. nevarna bolezen, 38. 
prebrano, izvoljeno, 41. kvarta- 
ški izraz, 42. kratica našega le
talskega podjetja, 44. nasprotno 
od tistega, kar ni res, 45. del 
stanovanja ,46. glasbena lestvi
ca z znižanimi notami. 47. del 
gledališča, 49. vhod, del gradbe
ne opreme, 51. igralna karta, 52. 
ime tovarne kesov v Hočah pri 
Mariboru, 54. osebni zaimek, 55.

mutasto, 56. prečni drog v ko
zolcu, 57. znak za cink, 58. noč
na ptica, 59. veznik, 60. priimek 
hrvaškega skladatelja (Krsto),
61. uradna kratica naše armade,
62. podredni veznik, 63. mora
len človek, 65. veznik, 66. uve
nelo, suho, 67. dva samoglasni
ka iz začetka abecede, 68. ne
nadna smrt, 69. žensko ime, 70. 
znak za erbij, 71. žensko ime, 
72. obdan z okovi, 73. velik gle
dalec z dragocenim krznom, 75. 
znak za kositer, 76. posrednik, 
prevodnik, oseba, ki je dovzetna 
za hipnozo, 78. kratica za naš

varnostni organ, 79. osamilo, 82. 
osebni zaimek, 83. kočevski ča
sopis, 84. glej 70. vodoravno, 85. 
dva soglasnika, 87. Avar, 88. ko
tanja, nizek svet, 91. okrajšan 
veznik, 92. telegrafska agencija 
nove Jugoslavije, 95. vas na Ko
čevskem, 97. Stroj za izločanje 
maščobe iz mleka, posnemalnik, 
centrifuga, 102. obveščati z ozna
njevanjem, 103. bolezen zaradi 
pomanjkanja vitaminov.

Navpično: 1. novoletno vošči
lo, 2. neznanka v matematiki, 
grška črka, 3. okrajšava za sle
deči (narobe), 4. začetnici slav
nega francoskega slikarja, 5. na
rejen s sestavljanjem, 6. čebelji 
samec, 7. glavno mesto sosednje 
države, 8. staroslovansko pivo, 
9. spona, okov, 10. kis, jesih, 11. 
samoglasnik in soglasnik, 12. 
vrsta slikovne uganke, 13. odpor 
do česa, gnusen j e, 14. uradni 
spis, 15. naroden, 16. enaka so
glasnika, 17. vrsta domačih ci
garet, 18. čistim tla, 19., arabski 
žrebec, 20. otroški praznik, ime 
za iglasto drevo v novoletnih 
dneh, 26. napovedovanje bodoč
nosti, 29. trinog, 31. revna sobi
ca, podstrešje, 33. nasprotno od 
preveč, 35. zdravniška potrebšči
na, 37. muslimansko pokrivalo, 
39. znak za barij, 40. nerabljen, 
42. skupina ptic, 43. kazalni za
imek, 45. jugoslovanska reka, 
48. legendarna oseba, ki ob na- 
vem letu obdaruje otroke, 50. 
vrsta telesne poškodbe, 52. reka 
na Gorenjskem, 53. nizek ženski 
glas, 57. spet, 58. velike posode- 
59. glej 51. vodoravno, 62. go
stinski obrat, v katerem so pred
stave oz. nastopi, 63. primorski 
vzklik, 64. znak za iridij, 65. 
ljubkovnalno žensko ime, 68. 
upogibi, deli telesa, 71. okrajša
no moško ime, 73. stročnica 
(pridevniška oblika), 74. rodovi
na, 75. zasedanje sodnikov, 76 
znak za molibden, 77. samoglas
nik in soglasnik, 80. soglasnik 
in samoglasnik, 81. jutranja pa
davina, 82. predstavniki določe
ne vrste, posebneži, 86. morska 
riba, 89. krvoločna zver, 90. na- 
plačilo. 93. oznaka za neznanca, 
94. dva soglasnika, 96. oziralni 
zaimek, 98. znak za amercij, 99. 
kazalni zaimek, 100 osebni za
imek, 101. osemnajsta in šest
najsta črka abecede.

Prepozno
— Sinoči sem se seznanil z 

dekletom, ki je trdila, da je ni 
poljubil še noben moški.

— Predstavi mi jo. Prav take 
si želim.

— Prepozno. Prav sinoči se je 
stvar bistveno spremenila.

Kot smo že poročali, je bil v 
sredo 20. decembra zbor voliv
cev mesta Kočevja. Na njem so 
med drugim ugotovili, da so 
sklepi zadnjega zbora le delno 
izvršeni. Tako na primer se z 
gradnjo šole ni začelo, dogradil 
pa se je vajeniški dom. Z nje
govo izgradnjo pa so se sprostili 
prostori, ki so jih med drugim 
porabili tudi za šolo. Tudi novi 
zdravstveni dom zaradi pomanj
kanja finančnih sredstev in na
črtov se ni začel še graditi. 
Predvidoma ga bodo začeli gra
diti spomladi, zanj pa je že re
zerviranih 50 milijonov dinar
jev. Rekonstrukcija nekaterih 
ulic, postavitev javne razsvet
ljave v nekaterih ulicah in še 
več drugih komunalnih del ni 
bilo opravljenih, ker se je zbralo 
na skladu za komunalne potrebe 
družbenega standarda premalo 
sredstev. Za sklad predvidena 
sredstva so se skrčila zaradi 
uvedbe 10 % obvezne proračun
ske rezerve in ker podjetja niso 
vplačala na sklad planiranih 
zneskov. Tudi dom telesne kul
ture je potrebno čimprej dogra
diti.

Poročilo o potrebnih in pred
videnih komunalnih gradnjah je 
podal predsednik ObLO Drago 
Benčina. Govorilo je, katere ce
ste bodo najprej asfaltirane in 
preurejene, katere ulice bodo 
najprej asfaltirane in preureje
ne, katere ulice bodo dobile naj
prej javno razsvetljavo, o do
končni ureditvi vodovoda, o ka
nalizaciji, o regulaciji Rinže (ob 
njenem novem kanalu bo zgra
jeno predvidoma kopališče), o 
ureditvi novih parkirnih prosto
rov, o urbanističnem načrtu me
sta (ki je že bil v razpravi, a 
so dali ljudje nanj premalo pri
pomb, zato bo dan v razpravo 
še enkrat), o stanovanjski iz
gradnji, parkih, (ki jih mladina 
spreminja v gmajno), otroških 
igriščih, novi klavnici, javni 
tehtnici in drugem.

Nadalje so nekateri načelniki 
oddelkov pri. ObLO obrazložili 
predloge odlokov o zunanjem iz- 
gledu Kočevja, o podaljšanju 
odloka o plačevanju dopolnilne
ga proračunskega prispevka in o

prepovedi reje domačih živali n» 
področju mesta.

V razpravi, ki je sledila, je 
bilo podanih več koristnih pri
pomb in predlogov. Poudarjeno 
je bilo, naj bi ljudski odbor in 
SZDL bolj skrbela za očuvanje 
nasadov, ki jih zdaj uničujejo 
otroci. V Kočevju uničujejo ne
kateri posamezniki marsikaj 
(prometne znake, zidove itd.). 
Sredstva porabljena za popra
vilo pokvarjenih ali uničenih 
stvari bi lahko porabili za ko
ristnejše in potrebnejše zadeve. 
Zdaj pa mečemo denar tako re
koč stran. Kegljači imajo pro-, 
store, mladina pa jih nima. Ni
mamo kluba, čitalnice urejene 
knjižnice itd. Za kulturne j ši iz- 
gled gostinskih lokalov je bilo 
narejenega precej, manj pa za 
kulturnejši izgled ljudi. Pijan

cev je precej, pa tudi kartanje 
za denar, ki ogoža življenjski 
standard družin, se je razp... ’o. 
Take prestopnike bo treba r st
re j e kaznovati. Dalje je bile po
udarjeno, naj bi uredili čiN lne 
naprave, ki bi sicer res precej 
stale, a bi enkrat za vselej re
šili problem kanalizacije. Raz
pravljali so še o nekaterih dru
gih zadevah (nekaj jih objav
ljamo tudi v rubriki »Ob robu«) 
in predlagali nekatere spre
membe in dopolnitve k predlo
gom odlokov ter komunalni pro- 
flematiki. Žal pa moramo ugo
toviti, da so volivci razpravljali 
največ o kurah, nihče pa ni na 
primer vprašal, zakaj niso ne
katera podjetja plačala tudi več 
milijonskih prispevkov v sklad 
za komunalne potrebe, kako so 
bila sredstva tega sklada porab
ljena in če so možne kakšne 
sankciie proti podjetjem, ki ni
so vplačala predvidenih zne
skov. Volivci se torej še prema
lo zanimajo za probleme komu
ne in še vse preveč prepuščajo 
reševanje zadev občinskim usluž
bencem. Vsak posamezni voli
vec pa je odgovoren, kako bo 
na primer izgledalo mesto, kako 
bodo pri komuni zbrana sred
stva porabljena itd. ne pa samo 
za to, če bomo še dovolili; da 
se bodo pasle kure sredi kočev
skega mesta..
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S POSLOVALNICAMI:
Servis za vzdrževanje 
stanovanjskih hiš 
Šolska kuhinja »Metka« 
Kolesarski servis 
Radio-elektro servis 
Servis za pomoč hišnim 
svetom
Servis pralnica, 
krpalnica in kopališče 
Varstveno vzgojna 
ustanova z enotami: 
»Kekec«, Čebelica« in 
»Jurček«
Strankam priporočamo 
svoje usluge

VSEM DELOVNIM 
LJUDEM ŽELI SREČNO 
NOVO LETO 1962 
STANOVANJSKA 
SKUPNOST KOČEVJE- 
MESTO
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Delovnim ljudem širom domovine 
v novem lefu 1962 veliko uspehov 
na vseh področjih
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Loški potok

Vsem zadružnikom na 
območju Loškega po
toka in Drage ter pos

lovnim prijateljem 
želimo srečno in uspe
hov polno novo leto

1962

mama

m Malčicama

čestita gostom in odjemalcem
za novo leto 1962
in se jim še v naprej priporoča

2 Sodražica
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Vsem državljanom 
in odjemalcem ter 
ostalim poslovnim 
prijateljem želimo 
uspehov polno 
novo leto

1262

Trgovsko podjetje Veliko zdravja in uspe
hov želi vsem ljudem v 
novem letu 1962

domači
kolektiv

izdelki Zdravstvenega
Velike Lašče doma

Vsem izdelovalcem domače hišne 
obrti, dobaviteljem in kupcem če
stita k novem lefu 1962 Kočevje Š

Rudnik rjavega
premoga

Vsem delovnim ljudem Srečno
A v
k

in uspehov polno novo leto želi delovni 
kolektiv rudarjev

Kočevje

Kočevje
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USPEHOV POLNO NOVO LETO ŽELIJO VSEM DELOVNIM
LJUDEM

ObLO v Ribnici
Obe. odbor SZDL 
Občinski komite ZKS 
Občinski odbor ZB 
Obč. sindik. svet

Obč. odbor ZWI 
Obč. komite IMS 
Obč. odbor RK 
Obč. gasilska zveza
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Kmetijska

z obrati:

Kočevje

Zadružnikom in ostalim de
lovnim ljudem želi veliko us
pehov v novem letu 1962

v Strugah, Predgradu, Banji 
Čoki, Osilnici in Fari

zadruga

POSLOVNIM PRIJATELJEM, ODJEMALCEM IN VSEM DELOV
NIM LJUDEM, ŽELI DELOVNI KOLEKTIV
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Kočevje

S SVOJIMI POSLOVNIMI ENOTAMI SREČNO TER USPEHOV 
POLNO NOVO LETO 1962

Okrajni zavod za socialno zavarovanje
PODRUŽNICA V KOČEVJU

Vsem zavarovancem in delovnim ljudem želimo srečno in 
uspeha polno novo leto 1962
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Kolektiv

NARODNE
BANKE

podružnica Kočevje

ZELI VSEM SVOJIM KOMINTENTOM SREČNO IN 
USPEHOV POLNO NOVO LETO 1962
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Srečno
novo leto

JANUAR

1 P Novo leto
2 T Makar
3 S Genovefa
4 C Angela
5 P Simeon
6 S Mojmir

7 N Zdravko
8 P Maks
9 T Julijan

10 S Gregor
11 C Pavlin
12 P Tatjana
13 S Veronika

14 N Srečko
15 P Pavel
16 T Tomislav
17 S Anton
18 C Vera
19 P Marij
20 S Fabijan

21 N Neža
22 P Cene
23 T Rajko
24 S Felicijan
25 C Tatjana
26 P Pavla
27 S Janez

28 N Peter
29 P Franc
30 T Martina
31 S Vanja

FEBRUAR

1 C Ignac
2 P Svečnica
3 S Blaž

4 N Bojana
5 P Agata
6 T Dora
7 S Ksenija
8 C Janez
9 P Polona 

10 S Dušan

11 N Zvezdana
12 P Damijan
13 T Katarina
14 S Valentin 
13 Č Jordan
16 P Danilo
17 S Silvin

18 N Dragoslava
19 P Miro
20 T Leon
21 S Irena
22 C Marjeta
23 P Marta
24 S Matija

25 N Saša
26 P Andrej
27 T Gabriel
28 S Roman

MAREC

1 C Albin
2 P Radoš
3 S Milena

4 N Kazimir
5 P Bogo
6 T Pust
7 S Tomaž
8 C Janez
9 p Frančiška 

10 S 40 mučene.

11 N Krištof
12 P Gregor,
13 T Kristina
14 S Matilda
15 C Klemen
16 p Julijan
17 S Jerica

18 N Edvard
19 p Jožef
20 T Igor
21 S Bilka
22 C Vasilij
23 P Slava
24 S Jelka

25 N Minka
26 P Maksim
27 T Rupert
28 S Janez
29 C Ciril
30 P Branko
31 S Benjamin

APRIL

1 N Bogomila
2 P Franc
3 T Leopold
4 S Izidor
5 C Vinko
6 P Ivo
7 S Radivoj

8 N Gvido
9 P Tomaž

10 T Marko
11 S Filip
12 C Lazar
13 P Ida
14 S Valerija

15 N Helena
m P Boža
17 T Rudo
18 S Konrad
19 C Leon
20 P Božidar
21 S Simeon

22 N Leonida
23 P Vojko
24 T Jurij
25 S Marko
26 C Zdeslav
27 P Ustan. OF
28 S Zivan

29 N Marina
30 P Katarina

VAM ŽELI ČZP »KOČEVSKI TISK« 
IN UREDNIŠTVO »NOVIC«I
KOČEVJE

MAJ JUNIJ JULIJ AVGUST SEPTEMBER

1 S Peter
2 C Bojan
3 P Lidija
4 S Dominik

1 S Mladen

2 N Stefan
3 P Dora
4 T Ida

1 T Praz. dela
2 S Zivana
3 C Aleksander
4 P Florijan
5 S Miran

6 N Janez
7 P Stanko
8 T Miha
9 S Dan zmage

10 C Izidor
11 P Žiga
12 S Pankracij

13 N Servacij
14 P Bonifacij
15 T Zofija
16 S Janez
17 C Mojca
18 P Dubravka
19 S Ivo

20 N Bernard
21 P D. let. JLA
22 T Milan
23 S Željko
24 C Cvetka
25 P R. d. m. Tita
26 S Dragica

27 N Janez
28 P Gojko
29 T Majda
30 S Milica
31 C Angela

1 P Radovan
2 S Velimir

3 N Pavla
4 P Franc
5 T Valerija
6 S Milutin
7 C Zorica
8 P Medard
9 S Primož

10 N Marjeta
11 P Srečko
12 T Cedomir
13 S Anton
14 C Metod
15 P Vid
16 S Beno

17 N Gorazd
18 P Bogdan
19 T Julijana
20 S Nenad
21 C Alojz
22 P Ahac
23 S Kresnica

24 N Janez
25 P Hinko
26 T Gruda
27 S Ema
28 C Zorana
29 P Peter in P.
30 S Emilija

1 N Bogoslav
2 P Marija
3 T Nada
4 S Dan borca
5 C Ciril in M.
6 P Dušica
7 S Manica

8 N Liza
9 P Veronika

10 T Ljubica
11 S Olga
12 C Mohor
13 P Dragan
14 S Franc

15 N Justa
16 P Dan t. JLA
17 T Aleš
18 S Miroslav
19 C Vincenc
20 P Marjeta
21 S Zorka

22 N Dan vstaje
23 P Branislav
24 T Kristina
25 S Jakob
26 C Ana
27 P Natalija
28 S Zmago

29 N Marta
30 P Kril an
31 T Ignac

5 N Marija
6 P Vlasta
7 T Kajetan
8 S Miran
9 C Janez

10 P Lovrenc
11 S Aleks

12 N Klara
13 P Lilijan
14 T Demetrij
15 S Marija
16 C Rok
17 P Radigoj
18 S Helena

19 N Ljudevit
20 P Samuel
21 T Ivana
22 S Timotej
23 C Zdenka
24 P Jernej
25 S Ludvik

26 N Bernard
27 P Zlatko
23 T Avguštin
29 S Janez
30 C Maša
31 P Rajko

5 S Lovrenc
6 C Ljuba
7 P Marko
8 S Marija

9 N Peter
10 P Nikita
11 T Milan
12 S Gvido
13 C Filip
14 P Jelenko
15 S Nikodem

16 N Ljudmila
17 P Frančiška
18 T Irena
19 S Vitodrag
20 C Brane
21 P Matej
22 S Mavricij

23 N Slavojko
24 P Nadja
25 T Uroš
26 S Justa
27 C Damjan
28 P Venčeslav
29 S Miha

30 N Jelka

OKTOBER

1 P SeVer
2 T Mirna
3 S Terezija
4 C Frančišek
5 P Dunja 
G S Vera

7 N Justa
8 P Brigita
9 T Abraham

10 S Danijel
11 C Samo
12 P Maks
13 S Edvard

14 N Nedeljko
15 P Terezija
16 T Jadviga
17 S Mira
18 C Luka
19 P Etbin
20 S Felicijan

21 N Urška'
22 P Zorislava
23 T Severin
24 S Rafael
25 C Darja
26 P Demetrij
27 S Antonija

28 N Simeon
29 P Ida
30 T Sonja
31 S Bolfenk

NOVEMBER DECEMBER

1 C Dan mrtvih
2 P Dušanka
3 S Silva

1 S Marjan

2 N Blanka

4 N Drago
5 P Zahar
G T Lenart
7 S Zdenka
8 C Bogomir
9 P Nevenka

10 S Andrej

4 T Barbara
5 S Stojan
6 C Miklavž
7 P Urban
8 S Marija*

9 N Valerija
10 P Smiljan
11 T Danijel
12 S Aljoša
13 C Lucija
14 P Vojmir
15 S Kristina

11 N Martin
12 P Emil
13 T Stanislav
14 S Borislava
15 C Polde
IG P Jerica
17 S Ljuba 16 N Albina

17 P Lazar

18 N Milko
19 P.Liza
20 T Srečko
21 S Marija
22 C Cecilija
23 P Klemen
24 S Janez

18 T Radko
19 S Urban
20 C Svetozar
21 P Tomaž
22 S Dan JLA

23 N Vlasta
24 P Hermina
25 T Božič
2G S Stefan
27 C Janez
28 P Živko
29 S Tomaž

25 N Konrad
26 P Katarina
27 T Bernard
28 S Jakob
29 Č Ust. n. Jug.
30 P Andraž 30 N Evgen

31 P Silvester
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OB 20-LETNICI VSTAJE 
naših narodov

Vsako leto se spominjamo 
dne, ko so šli vsi jugoslovanski 
narodi z ramo ob rami v boj 
proti okupatorju.

Stoletja in stoletja smo bili 
zaprti v temnici. Kje je ljubko 
svobodno sonce? Kje je? Kje je 
pot, ki nas bo vodila proti son
cu? Žuljave, močne roke za- 
drhte v okovih. Lica, polna glo
bokih gub, nevajena smeha, se 
nasmehnejo. Te žuljave roke so 
še že vzdignile nad gospodarja, 
a premalo jih je bilo. Ha, sedaj 
smo našli pot. Vodila nas bo 
rdeča zastava. Gorje vam, izko
riščevalci!

. Prišla je noč ,tako temna, ta
ko strašna in tako krvava, ka
kor je še ni videlo človeštvo. 
Prišla je druga svetovna vojna. 
Človek je podivjal. Na oblast so 
prišli ljudje, ki se jim je omra
čil um. Evropa se je tresla pod 
njimi. Spravili so jo na kolena. 
Tedaj smo vstali mi in se edini 
z golimi pestmi vrgli na sovra
ga. »Ne moremo dopustiti, kar 
smo dopustili nekoč. Operimo 
sramoto!«

In zaplapolale so rdeče zasta
ve, strah fašizma. Vedno več jih 
je bilo, dokler se niso zlile v 
eno samo mogočno, dolgo, dolgo 
zastavo. Zasvetilo nam je sonce, 
po katerem smo hrepeneli, za 
katerega smo žrtvovali lastno 
kri, očete, matere, sinove, hče

re. .. Ali je resnica? Da, resni
ca je! Za koga smo se borili? Za 
sebe, za lepšo prihodnost.

Sonce se nam z jasnega neba 
veselo smehlja. Hitimo, gledamo 
to radostno naravo. Oh, kako je 
lepo! Trg je okrašen. Zastava 
poleg zastave. Ljudje vrve, lica 
so jim nasmejana, oči se jim 
iskre, a srca jim drhte. Kaj je? 
Praznik, praznik, velik praznik. 
Kaj praznujemo?

Spominjamo se dne, ko so se 
vsi narodi Jugoslavije uprli fa
šizmu — ječi. Pogledi se nam 
ustavljajo na posameznikih. Tu 
je padel oče, je padel sin, tu so 
osiroteli otroci, tu je tekla kri 
za svobodo. Naše oči zagledajo 
polno spomenikov in od žalosti 
osteklene. Toda zakaj žalost? 
Oči se nam ustavijo na lepih, 
novih, sončnih stanovanjih, to
varnah, šolah... To smo mi 
zgradili. Vsi pogledi se upro v 
mogočno rdečo zastavo, ki se 
dviga na tovarniških dimnikih. 
Ogromna, ni je konca. Vsi s spo
štovanjem strmimo vanjo. Ona 
nas je vodila. Le lahen vetrič 
pihlja in v njem plapola ta 
ogromna rdeča zastava, ki je 
obstala na vrhu tovarniškega 
dimnika. Na njej so se zasvetile 
zlate črke: Proletarci vseh dežel, 
združite se!

Tekavec Franc,
8. b. r. osemletke v Ribnici

MOTIV ZA PIONIRJE

Dedek Mraz v Kostelu
Pionirji osnovne šole V Ko

stelu se pridno pripravljamo na 
praznovanje Novoletne jelke. 
Igrali bomo igrico »Pod novo
letno jelko«. Nastopili bodo 
Rdeča kapica, Sneguljčica, lovec 
in Dedek Mraz. Sodelovali bodo 
tudi ostali pionirji z recitacija
mi in pevskimi točkami. Sledil

bo zabavni del s pogostitvijo. 
Dobili bomo tudi kolektivna da
rila, ki so jih prispevala naša 
podjetja. Podjetjem se za pri
spevke lepo zahvaljujemo in 
jim želimo mnogo delovnih 
uspehov v letu 1962.

Pionirji iz Kostela

RESNO DELO . . .

katiaek

Predvajali so nam filme
Za Dan JLA so nam vojaki 

zavrteli nekaj filmov iz življe
nja naših pripadnikov JLA v 
Egiptu in iz življenja partiza
nov. Za uvod nas je tov. poroč
nik vprašal, katere filme najra
je gledamo. Razdelili smo se na 
dva tabora. Eni so se opredelili 
za kavbojke, drugi pa ze voja
ške filme. Tovariš je učence po
miril in zaželel veliko zabave. 
Na platnu smo videli: Napad

Nemcev na Beograd, boje par
tizanov na Sutjeski in Zelen 
gori. Zelo lep je bil tudi film 
o življenju tov. Tita. Najbolj 
všeč nam je bil film »Na vez«, 
ki je prikazal življenje naših 
mornarjev. Takih filmov bi že
leli videti še več, saj so poučni 
in pionirji se zanimamo zanje.

Jože Starc,
7. b Osn. šola Mirko Bračič

Zgodba Iz partizanskega žiil|en|a
Povedala vam bom zgodbo, ki 

sem jo slišala od mojega očka. 
Kot mnogo drugih, je tudi on 
odšel v partizane. Postal je ku
rir ...

NA POTU V NOVO LETO
I.

Odbila bo polnoč, 
več leta ne bo, 
ki vzelo za vedno 
od nas bo slovo.

II.
In novo se leto 
ljubo nasmehlja. 
pozdrav nam zakliče, 
roko nam poda.

III.
In vrata nam sreče 
odpre na stežaj. 
in radosti same 
obljubi nam sla j.

Ozanič Marija,
7. b r. šole M. Bračič

Lepega majskega jutra je ne
sel kurir Žarko pošto na drugo 
kurirsko postojanko.

Ko je previdno stopal po 
smrekovem gozdu, ga naenkrat 
zaustavi iz zasede Švaba »Stoj!« 
V negotovosti ali je partizan ali 
Švaba, kurir Žarko počaka. Ta
krat pa vidi, da se je cev mi
traljeza naperila vanj. Brez po
mišljanja prime za ročno grana
to ter jo vrže pred Švaba. Ta 
se umakne v zaklonišče. Žarko 
izkoristi priliko, skoči in se iz
gubi med goste smreke.

V bunkerju ga tovariši ne
strpno pričakujejo, po streljanju 
sodeč, so bili prepričani, da je 
padel. Ko po večurnem tavanju 
po gozdu spet pride do njih, so 
ga bili zelo veseli. Kako tudi ne, 
saj je bil med trinajstimi mož
mi in fanti najmlajši. Bilo mu 
je komaj sedemnajst let.

Kozar Danila,
4. r. o. š. Kočevska Reka

V ribniškem garnizonu 
za Dan JLA

Letos praznujemo 20-letnico 
ljudske vstaje in hkrati 20-let
nico JLA. Kot vsa druga leta, 
smo tudi letos ponesli pozdrave 
bližnjim pripadnikom JLA. Ta
ko je odšla skupina šole »Jože 
Šeško« v ribniški garnizon. Pol
ni veselja smo se na 22. decem
ber z avtobusom odpeljali v Rib
nico. Tam smo si ogledali ribni
ški garnizon in obiskali tudi ma
jorja. Zaupali smo mu nekaj na
še radovednosti in tako nam je 
povedal nekaj iz življenja pri 
vojakih. Za to smo se še poseb
no zanimala dekleta. Ogledali 
smo si vojaške sobe in tudi pro
store, v katerih se zbirajo vojaki 
v prostem času. Imajo tudi te-, 
levizor, ob katerem spremljajo 
razne oddaje in si tako krajšajo 
čas.

Naš glavni namen pa je bil, da 
v imenu vseh pionirjev in mla
dine šeškove šole čestitamo vo
jakom za njihov praznik in k 
doseženim uspehom. Na slavno
stni proslavi, katere se je med 
drugimi gosti udeležil tudi Ma
tevž Hace, Jože Boldan-Silni, Jo
že Podržaj in drugi predstavni
ki raznih organizacij, so podelili 
vojakom tudi priznanja in po
hvale za uspešno delo. Nekateri 
vojaki so dobili tudi višje čine,

seveda po ukazu vrhovnega ko
mandanta. Za tem so se vrstile 
čestitke za čestitko in tako smo 
čestitali tudi mi. Vojakom smo 
želeli čimveč uspeha in jim po
klonili šopek rdečih nageljnov. 
Nato smo odšli k vhodu v gar
nizon, kjer je tov. Hace odkril 
mlaj z napisom »Garnizon na
rodnega heroja Mirka Bračiča«. 
Ob odkritju so sodelovali tudi 
ribniški pionirji s pesmimi in 
recitacijami ter vojaki. Po sve
čani proslavi smo odšli k spo
meniku padlih borcev pri starem 
ribniškem gradu, kjer smo pri
sostvovali polaganju vencev. Z 
enominutnim molkom so vojaki 
počastili njihov spomin. Po kon
čanem programu smo se udele
žili tudi slavnostnega kosila.

Z veseljem smo se popoldne 
vračali domov. Mimo nas so be
žali travniki, gozdovi, vasi... za' 
nami je ostala Ribnica z garni
zonom, kjer smo spoznali nekaj 
življenja vojakov, za nami je 
ostal mlaj z napisom »Garnizon 
narodnega heroja Mirka Brači
ča«, heroja, ki se ga vojaki po
gosto spominjajo in ga obožuje
jo zaradi njegovih hrabrih akcij? 
in drznih borb, v katerih je tu
di padel za današnjo svobodo.

Zaključek proslav 20-letnice vstaje
V okviru proslave zaključka 

20-letnice vstaje jugoslovanskih 
narodov smo na naši šoli v pe
tek s kratkim programom odpr
li mali šolski muzej. Lične oma
re, v katerih so razstavljeni mu
zejski predmeti, stoje v razredu, 
ki bo obenem tudi pionirski ko
tiček. V njem si bomo lahko 
ogledovali televizijske oddaje, 
mali kino, igrali šah in druge 
družabne igre, vselej pa se bo
mo spomnili tudi, da moramo 
zbirati najrazličneje stare pred
mete in s tem izpopolniti naš 
muzejček.

Zahvala pionirjem
Dragi urednik!
Prosim, da vključite med član

ke, ki ste jih dobili za Novice 
tudi to moje pismo.

Pionirjem iz Kolpske doline
Za vašo čestitko k Dnevu JLA 

se Vam v imenu vseh fantov iz 
Kolpske doline, ki služimo vo
jaški rok, najtopleje zahvalju
jem. Daleč je prispel vaš po
zdrav. Kako vesel sem, da ste 
se ob tem dnevu spomnili svo
jih znancev, ki smo pri voja
kih.

Seveda smo tudi mi proslavili 
Dan JLA. Bilo je zelo svečano. 
Lepo nas je bilo videti, ko smo 
bili vsi postrojenj v ravnih vr
stah. Z naših obrazov pa je lah
ko vsak prebral, da smo ponos
ni in pripravljeni braniti našo 
domovino, ki je bilo za njo to
liko prelite krvi.

Veseli me, da ste na šoli tako 
delavni. Mogoče nam bi še lah
ko kaj napisali, kakšne uspehe 
ste imeli v okviru »Jugoslovan
skih pionirskih iger«. Le pridno 
se učite, ker to bo v korist nam 
vsem!

Želim vam srečno in uspehov 
polno novo leto, kakor tudi Va
šim učiteljem in staršem!

Lepo vas pozdravljam!
Matija Južnič, 

Valjevo, Srbija

Doslej je bilo precej težko 
najti stare predmete. Večina 
predmetov iz starega kočevske
ga muzeja je sedaj v Brežicah. 
Kljub temu smo našli in prines
li nekaj zanimivih stvari. Tudi 
obdobje NOB je v našem muze
ju zastopano v precejšnjem ob
segu. Imamo precej še neobjav
ljenih slik iz partizanskega živ
ljenja, posebno iz življenja na
rodnega heroja Mirka Bračiča. 
Bogata je tudi zbirka partizan
skih brošur. Veliko zanimivosti 
je vzbudila numizmatska zbir
ka, v kateri je zbran denar iz 
številnih držav in iz najrazlič
nejših časov. Uredili smo tri ve
like albume. V prvem so zbrane 
fotografije Kočevja od najsta
rejših časov do osvoboditve. 
Drugi vsebuje fotografije naše
ga kraja z naslovom »Moj kraj 
danes in jutri«. V tretjem so- 
zbrane fotografije iz najrazlič
nejših predelov in krajev Slove
nije.

Vsi zbrani predmeti dokazu
jejo, da so se vsi pionirji naše 
šole z veseljem oprijeli »Jugo
slovanskih pionirskih iger«. Za
četo delo bomo nadaljevali.

Klemenčič Ludvik,
8. a, osn. šola Mirko Bračič

PRIDNA MUCA...
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Med nemško ofenzivo na Kočevskem
Prijetno je gorel ogenj v šte

dilniku, zunaj pa je pošteno bril 
sever in nanašal na strehe naše
ga mesta sneg. V takem vreme
nu je še bolj prijetno kramljati 
o letih našega boja. Franc Dre- 
nik, vlakovodja iz Novega me
sta je tako zanimivo pripovedo
val o dogodkih, ki jih je doži
vel. Prvič sva prišla skupaj v 
Crmošnjicah pod Rogom v Cen
tralni tehniki KPS, ko sem bil 
namenjen v partizansko tiskar
no pod Snežnik. Tedaj mi vsega 
ni mogel povedati, kaj je vse 
doživel v nemški ofenzivi leta 
1943 na Kočevskem, ker je mo
ral hitro naprej po svoji poti. 
Potem se do konca vojne nisva 
več videla. Te dni sva prišla 
spet skupaj in nadaljeval je 
svoje pripovedovanje, ki ga je 
začel ob prvem srečanju v Čr- 
mošnjicah. Kar mi je povedal, 
sem sedaj tudi zapisal.

»Po italijanski kapitulaciji so 
nas železničarje zbrali v poseb
no železniško brigado, da smo 
jpužili bunkerje ob progi Treb
nje—Stična. Nekega dne so po
klicali 10 tovarišev in odšli smo 
v Dolnjo Brigo pod Borič, kjer 
so nas vključili v partizansko

tiskarno »Triglav«, ki je imela 
svoje prostore v tamkajšnji šoli. 
Razporedili so nas na stražar
ska mesta, da tiskarne ne bi so
vražnik napadel nepričakovano. 
Prihajale so vesti, da se pribli
žuje nemška ofenziva. Tiskarno 
smo evakuirali v gozdove Med
vedjeka in si pod Mrzlim \ r— 
ho m uredili barako, ki je posta
la potem naša baza. Tedaj nas 
je bilo v njej 30 partizanov, ti-
skarjev-stražarjev. Bilo je v zad
njih dneh oktobra 1943. Straže 
so se menjavale, dobili smo ob 
vestilo iz Bri§^ dolne Kolpe, 
da se bližajo Nemci, ki so pri 
Petrini prebili našo obrambo in 
napredujejo v osrčje kočevskih 
gozdov. Bili smo pripravljeni; 
na straži je kil tovariš Janko 
Ostrman in jaz- Nenadoma za
slišiva ropot motorja in ze je bil 
pred nami nemški tank. K sreči 
naju ni opazil; hitro sva odšla 
v breg, da obvestiva tovariše v 
baraki o tem obisku.

V tej nastali situaciji smo se 
trije odločili, in to Ančka Poje- 
Novakova iz Brige, strojnik 
Janko in jaz, da pohitimo s ču- 
taricami po vodo, da si jo pre
skrbimo za najhujše. Toliko, da

smo vodo natočili, 5e že zakro
žilo nad nami letalo in začelo 
obstreljevati skupino partizanov, 
ki so bili v bližini. Hitro smo jo 
pobrali nazaj proti baraki. Ni
smo dosegli še ceste, ko je že 
nad našimi glavami zažvižgalo, 
strojnica jč zaregljala in po nas 
bi bilo, da nismo skočili v bližnji 
jarek za skalo, kjer smo dobili 
kritje. Nič nismo vedeli ali^ so 
nas Nemci opazili ali ne. Tičali 
smo sredi skal in čakali kot na 
trnju v naši kletki. Po gozdu je 
odmevalo streljanje, klici itd.; 
bilo je kot vihar, ki podira sto
letna drevesa. Nemo smo se po
gledovali in z očmi pogovarjali 
ter premišljevali, kako bi se re
šili iz te čudne ječe. Blagrovali 
smo tovariše, ki so v objemu 
gozda in drevja verjetno našli 
boljša zaklonišča, mi smo bili 
pa brez moči in negibni. Od de
sete ure dopoldne, ko se je ta 
ples začel, pa do četrte ure po
poldne, smo slišali samo poka
nje in lomljenje po grmovju, ko 
so Nemci zasledovali partizane. 
Začelo nas je zebsti, saj nas je 
sneg vse pokril. Tudi lačni smo 
postali, saj je minil že dan, ko 
smo zadnjič zjutraj nekaj mrz

lega pojedli. S seboj nismo ime
li ničesar, le vodo v moji čuta- 
rici, ker sta ostala dva svoje na 
begu izgubila.

Gozd se je končno umiril in 
iz tega smo ugotovili, da nas so
vražnik ni opazil, zato smo se 
malo pomirili. Pogledal sem iz 
zaklona; povsod je bilo mirno. 
Vzpel sem se iz našega zakloni
šča, da pogledam če bi bjl mo
žen naš umik. Nenadoma zasli
šim 50 m vstran nemško govo
ren j e in zagledam ogenj, okrog 
katerega so stali Nemci in se pri 
ognju greli. Lahko si mislite, 
kako je bilo z menoj, kako so 
mi begale misli in oči, ker se 
mi je zdelo, da so me opazili. 
Hitro sem zdrsnil kar na tla in 
negiben obležal v snegu. Nič se 
ni zgodilo, vendar se zaradi to
varišev in sebe nisem smel pre
makniti; ostal sem negiben da
lje v snegu na tleh in drgetal 
po vsem telesu. Moral sem po
čakati noči, da se umaknem k 
tovarišema. Spet sem se uštel. 
Nemci so se pogovarjali in ho
dili sem in tja, nalagali na ogenj 
drva, da je plamen svetil po 
vsej bližnji okolici. Bal sem se, 
da bo prišel kateri v mojo bli
žino in me odkril in bilo bi po 
meni. Dobro sem slišal praske
tanje ognja, celo dim mi je silil 
v oči in nos, da sem komaj 
vzdržal. Potrpel sem, čeprav do

kraja izčrpan v tem položaju, 
premagoval sem tudi spanje sko- 
ro do jutra. Proti jutru sem le 
tvegal skok in se po vseh štirih 
pritipal nazaj v naše zaklonišče, 
kjer sta Ančka in Janko vsa 
prestrašena še vedno čakala na
me. Bila sta začudena in vesela 
obenem, ko sem jima povedal, 
v kakšnem položaju sem bil v 
bližini nemškega ognja.

Študirali smo naš položaj in 
sklenili, da se čimprej umakne
mo čez cesto na drugi breg med 
smreke. Spet sem se vzpel iz za
klonišča in pogledal v drugo 
smer. Izza skale sem oprezoval 
po cesti, ki je bila prazna. Kar 
na lepem je po njej pripeljal 
nemški tank, ki je peljal mimo 
nas, mi pa spet nazaj v naše za
klonišče. Končno smo spet spre
jeli odločitev, da z bombami in 
puško v roki skočimo čez cesto 
in se prebijemo. To smo tudi 
napravili; cesta je bila tokrat 
mirna. Komaj smo se pa skrili 
za prve smreke, je že spet pri
peljal tank in odpeljal dalje 
proti Dragi. Spet se je vrnil, ker 
je bila na tem sektorju ceste 
večja prepreka. Ko je tank spet 
odpeljal, smo jo hitro ucvrli k 
znani Taborski steni in ob njej 
smo se začeli spuščati v Kolp- 
sko dolino. Med potjo smo pri
šli do vode in se napili, to je 
bilo vse od jutra v prejšnjem

dnevu. Opazili smo, da po cesti 
proti Čabru vozijo nemška vo
zila. Kot prilepljeni smo se spu
ščali iz zaklona v zaklon vse 
dotlej, dokler nismo prišli do 
porušenega mlina in na vrtu do
bili dve jabolki, ki sta bili naša 
prva hrana. Napotili smo se 
proti vasi Bezgovica nad Osilni
co. Odahnili smo se, ko smo pri
šli v bližino vasi in ljudi. Ker 
nismo bili sigurni, če so ali niso 
v vasi Nemci, se je tokrat po
kazala Ančka, ki je bila v civi- 
lu, da je šla pogledat v vas. 
Kmalu se je vrnila z veselo 
vestjo, da naj kar gremo v vas, 
ker v njej ni Nemcev. Zvedeli 
smo, da je v vasi terenec in jav
ki, da bomo kmalu skupaj z na
šimi iz tiskarne »Triglav«. Naj
prej smo se najedli in odpočili. 
Kmalu je prišel tovariš Černe 
iz Brige, ki nam je povedal, ka
ko so oni prestali ofenzivo. Po
vedal nam je tudi to, da so bili 
v skrbeh zaradi nas treh; misli
li so, da so nas Nemci dobili- 
Ko smo prišli skupaj v naši ti
skarni, se je spet začelo delo in 
novo življenje.«

Tako mi je privedoval Franc 
Drenik in verjel sem mu, da je 
bil zanj to najtežji doživljaj v 
vsej vojni. Rad sem mu to ver
jel, saj sem bil tudi sam v ti
stem času v podobni ječi sredi 
nemških ognjev in tankov.
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Razgovor o invalidih
Pred dnevi je bil v Kočevju posvet o zaposlovanju in

validov. Sklical ga je občinski ljudski odbor na pobudo O kr. 
zavoda za socialno zavarovanje, udeležili pa so se ga — ra
zen predstavnikov okrajnega zavoda za socialno zavarovanje 
in predstavnikov ObLO še predstavniki nekaterih drugih ob
činskih organov ter Rudnika in KGP. Razgovor je stekel o 
invalidih, njihovem zaposlovanju in problemih, ki se pojav
ljajo v zvezi s tem v nekaterih drugih občinah ljubljanskega 
okraja in v naši. Nagrajevanje po delu ima v sebi ogromno 
pozitivnega, pa tudi nekaj negativnega in sem spada prav 
odnos do zaposlevanja invalidov.

Mestek dvakratni prvak
V petek 22. decembra je bilo 

svečano zaključeno letošnje pr
venstvo Kočevja v šahu. Pred
sednik ŠD Kočevja Franc Lun
der je pohvalil vse nastopajoče 
ter se jim zahvalil za vložen 
trud in disciplino na turnirju. 
Prvo mesto je osvojil že znani 
šahist Franc Mestek, ki je do
segel odličen rezultat. Od 11 
možnih točk jih je dosegel 10 
(2 remija in 9 zmag). Drugi je 
Tone Adamič z 8,5 točkami. 
'Tretje mesto je zasedel Šafar 
Rudi z 8 točkami. Slede: Tušar, 
Mohar, Kapš, Lisac, Štimec, Jur
kovič, Kolobota in Kovač. Zla
sti je presenetil Adamič, ki se 
;do sedaj ni udejstvoval kot ak

tiven šahist. Prvih pet igralcev 
je prejelo denarne nagrade.

Potem pa je bil odigran še na
gradni brzopotezni turnir, ki se 
ga je udeležilo 19 igralcev. Tudi 
na tem turnirju je prvo mesto 
osvojil Mestek. Drugo in tretje 
mesto si delita Šafar in Tušar, 
slede: Mohar, Lisac itd. Turnir 
je bil brez dvoma eden najmoč
nejših in zelo borben. Zmagova
lec Mestek je pokazal najboljšo 
igro in je zasluženo osvojil na
slov prvaka za leto 1961, saj je 
od 17 odigranih partij le dve re
miziral. 15 pa dobil. Upamo, da 
nas bo na okrajnem polfinalnem 
tekmovanju uspešno zastopal.

Mramor

V Rudniku v Kočevju sta za
poslena 102 invalida. V bližnji 
prihodnosti nameravajo število 
zaposlenih znižati na okoli 440, 
se pravi, da bo skoraj četrtina 
zaposlenih invalidov. Službo za
puščajo namreč sami zdravi in 
mladi delavci. Od teh 102 inva
lidov imajo zaposlenih 47 na 
delovnih mestih, na katerih po 
mnenju odgovornih organov 
Rudnika še lahko delajo inva
lidi, 55 pa jih nimajo praktično 
kje zaposliti. Na proizvodnji se 
ne bi dosti poznalo,- če bi vsi ti 
invalidi zapustili podjetje, pač 
pa bi bila zato višja produktiv
nost na zaposlenega. Prav zara
di takega položaja, ki postaja 
za Rudnik iz dneva v dan bolj 
kritičen, je nujno čimprej rešiti 
vprašanje zaposlevanja njihovih 
invalidov.

KGP ima zaposlenih 76 inva
lidov, čeprav imajo delovnih 
mest na razpolago le za 20. Vra
tarji, gasilci in čuvaji so sami 
invalidi, čeprav verjetno vsaj 
gasilci ne bi smeli biti invalidi.

Po približni oceni komisije za 
ugotavljanje delovnih mest je v 
občini okoli 230 za invalide pri
mernih delovnih mest. Na po
svetovanju prisotni pa so po
udarjali, da je takih delovnih 
mest verjetno še več, ker je za 
invalide primerno vsako delov
no mesto, vprašanje je le, kak
šen invalid ga lahko zasede. Za
radi tega moramo imeti najprej 
pregled, kakšne invalide imamo, 
potem pa naj bi zanje poiskali 
primerna delovna mesta. Pri 
zaposlovanju vseh državljanov, 
še bolj pa pri zaposlovanju in
validov moramo upoštevati, da 
moramo vsklajevati možnosti 
človeka z zahtevami delovnega 
mesta. Saj niti vsak popolnoma 
zdrav človek ni sposoben za vsa 
delovna mesta.

Na posvetovanju so govorili 
še o invalidskih delavnicah, za 
ustanovitev le-teh ima na raz
polago sredstva (seveda pod do
ločenimi pogoji) Republiški za
vod za socialno zavarovanje, in 
zaščitnih delavnicah, ki jih lah
ko odpre vsaka gospodarska 
organizacija, sredstva za njih 
ustanovitev pa lahko zahteva od 
OZSZ in Zavoda za zaposlova
nje invalidov in za delo manj 
zmožnih oseb.

Na posvetovanju so sklenili, 
da bodo ustanovili posebno ko
misijo, ki bo kot enoten organ 
sistematično obravnavala pro
bleme zaposlevanja invalidov. 
Doslej se je namreč s to proble
matiko ukvarjalo več organov. 
Komisijo bo imenoval občinski 
ljudski odbor. Dalje so ugoto

vili, da bodo morala večja po
djetja še vnaprej prvenstveno 
sama reševati vprašanja zapo
slevanja invalidov, medtem ko 
naj bi manjša iskala pomoč v 
Zavodu. Nekaj primerov bo se
veda tudi takih, ki jih nova ko
misija in komuna ne bosta mog
li rešiti sami in bo potrebna po
moč višjih organov.

Ob zaključku so se sporazu
meli, da bo prišla od Okrajne
ga zavoda za socialno zavarova
nje na Rudnik posebna zdravni
ška komisija, ki bo podrobno 
pregledala vse invalide (102). Ta 
komisija bo skupno s komisijo 
iz Rudnika ugotovila za kakšno 
delo so posamezni invalidi spo
sobni. Hkrati naj bi ugotovila, 
če obstaja možnost, da bi na 
Rudniku organizirali zaščitno 
delavnico, ki bi znatno pripo
mogla rešiti problem zaposleva
nja invalidov.

PIJANCEV A ŽALITEV
(Iz primerov pred poravnalnim
svetom)

— Bilo je tako, je začel tož
nik. Žena mi je ležala na mrt
vaškem odru, tale pa je pel 
okoli hiše »Cinca marinca, vzel 
te je hudič.* Ljudje so ga mi
rili, mu dopedovali, da se kaj 
takega ne spodobi, ko je mrlič 
v hiši, on pa si ni dal nič do
povedati. Žene ne dam žaliti, pa 
čeprav je mrtva.

Obtoženi je dejal, da ne razu
me nič, da je gluh in da jih 
ima že nad 70 na grbi. Kasneje 
se je izkazalo, da kar dobro sli
ši, vendar mu je predsednik vse 
skupaj še enkrat, ponovil. Potem 
se je začel zagovarjati:

— Bil sem fajhten, noč je bi
la črna, pot je bila črna, barake 
so bile črne in pijača je pripo
mogla, da nisem vedel, v kate
ro barako sem zašel. Nič se ne 
spominjam in nič ne priznam. 
Takrat res nisem imel v glavi 
niti njega niti njegove žene. 
(Kakor je razvidno, je imel v 
glavi alkohol.) Če bi bil takrat 
malo pri pameti, tega ne bi 
napravil. Moja in njegova žena 
pa so se res prepirale. Sicer se 
pa nič ne spomnim, ker sem bil 
preveč fajhten.

— Pijanost vas ne opravičuje
— In tisti večer, je nadalje

val zagovor pijanček, mi je tale, 
ki me toži, bučo razbil. Se zdaj 
se mi pozna zaceljena rana na 
glavi.

— Prej ste pa trdili, da ste 
bili tako pijani, da ničesar niste 
vedeli, ga je ujel predsednik 
sveta.

Obtoženec je umolknil.
Tožnik je povedal, da se čuti 

užaljenega, ker je vse skupaj 
slišalo veliko ljudi in da zahte
va, da obtoženec žalitve prekli
če v časopisu.

Obtoženec se je skušal izvija
ti, končno pa je popustil češ:

— Meni ni več za čast, saj 
bom kmalu umrl, ampak takrat 
sem bil pijan.

Ko je obljubil preklic, sta se 
poravnala. Obtoženec pa je še 
vedno tarnal:

— Ampak jaz nisem kriv ...
... Kriv je bil alkohol in ob

toženec tudi, ker se ga je napil.
To je bila spet ena žrtev al

kohola in takih — hujših in 
blažjih — žrtev alkohola je še

Novo leto 1962 naj So leto naših 
novih uspehov v zadružništvu in 

vsem našem delu
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Jtali oglasi

KOČEVJE
Poročili so se: Žagar Feliks,

strojni ključavničarski mojster 
Iz Kočevja, Ljubljanska cesta 
26-a, star 26 let in Turk Anica, 
■vlagalka v ČZP »Kočevski tisk« 
iz Kočevja, Trg 3. oktober 1, 
stara 25 let; Murn Stanislav, tr
govski pomočnik iz Dolge vasi 
73, star 21 let in Klarič Neven
ka, trgovska pomočnica iz Po
toka 4, stara 19 let; Malnar Blaž, 
uslužbenec DOZ iz Sela 11 pri 
Osilnici, star 34 let in Dolinar 
Jožefa, delavka iz Laz 4 pri Urš- 
nih selih, stara 27 let.

Rodili sta: Režonja Kristina, 
-delavka iz Kočevja, Reška c. 13 
— dečka. Lebar Marija, delav
ka iz Kočevja 1 — dečka.

RIBNICA
Rodili sta: Klavs Marija, go

spodinja iz Jurjeviče 19 — deč
ka: Bojc Frančiška, gospodinja 
iz Gornje vasi 10 — dečka.

VELIKE LAŠČE
Umrli sta: Zgonc Frančiška,

prevžitkarica iz Sekirišč, stara 
'95 let in Stritar Jera, prevžit
karica iz Rašice, stara 82 let.

VAS-FARA
Umrla je Jerina Katarina, pre- 

užitkarica iz Lazov pri Kostelu 
10, stara 91 let.

NAGRADNO TEKMOVANJE
Kegljaški klub Kočevje prire

ja za novoletno praznovanje na
gradno tekmovanje v prosti 
igri. Tekmovanje bo v dneh 31. 
decembra, 1. in 2. januarja 1962, 
vsak dan od 10. do 12. ure in od 
16. do 19. ure.

Tekmuje se v disciplini 10 lu
čajev, 5 na polno, 5 na čiščenje. 
Tekmovalec plača 30 din za lučaj.

Prva nagrada 4.000, druga na
grada 3.000, tretja nagrada 2.000 
dinarjev. Nagrade se izplačajo 
takoj ob zaključku tekmovanja.

ČESTITAJO
Dragim domačim: atu in mami 

Novak, družinam Slivnik, Zalar 
in Smuk iz Ljubljane, Petričevim 
iz Ortneka in Samsa iz Lašč, že
lijo v novem letu 1962 vse naj
boljše in še mnogo zdravih let 
ter zadovoljstva, družini Novak 
iz Kočevja.

★
Sestri Mariji Žgajnar in vsem 

njenim v Franciji — srečno in 
veselo novo leto — želijo

Marjetka, mož Tone, sinova 
Dušan in Ivan z družino iz Kon
ca vasi. ^

Starič Neži iz Livolda za njen 
61. rojstni dan želijo vse najbolj
še hčerka Amalija, sin Ivan z 
ženo Marijo, vnučki Verica in 
Lojzek.

Veliko uspehov pri delu in v 
gospodarstvu ter obilo sreče v

novem letu 1962 vsem gospodar
skim organizacijam, gostinskim 
delavcem, obiskovalcem naših 
lokalov in vsem političnim or
ganizacijam na območju občine 
Kočevje, Ribnica želi

Štimec Anton, hotel »Pugled« 
Kočevje

PRODAM
Prodam triinpoltonsko sloven

sko harmoniko znamke Drago 
Janc.

Vprašati na upravi »Novic«
* * *

Prodam pod ugodnimi pogoji: 
Hišo z vrtom ali tudi z večjim 
zemljiščem, vprežni voz ter pr
ve in zadnje dele, kočijo (ba- 
gerle) in lepe vprežne sani za 
4 osebe.

Interesenti dobijo vse podatke 
v trgovini Železnina v Zadruž
nem domu v Ribnici.

veliko...

ANKA SOMRAK
V Velikih Laščah smo pokopali 

domačinko Anko Somrak, upoko
jeno učiteljico, ki je ves čas služ
bovala v domačem kraju. 30 let 
je bila odlična vzgojiteljica ter 
spoštovana, znana in ugledna 
oseba.

Na zadnji poti na pokopališče 
v Velikih Laščah jo je spremila 
velika množica: njeni bivši učen
ci, sosedje, učitelji in učiteljice 
ter šolska mladina.

Njeno življenje ni bilo ravno 
prijetno. V prvi vojni ji je umrl 
zaročenec, v drugi pa jo je oku
pator odpeljal z drugimi Laščani 
in Laščankami v ljubljanske za
pore. Internacije se je le s težavo 
rešila.

Bolehala je dalj časa in v 73. 
letu podlegla.

Draga Anka, počivaj mirno v 
domači zemlji!

J. T.

Ustrelil ga je
JADRAN KOČEVJE: 1. januarja 

Italijan, barvni CS film »Noč 
velikega napada«, od 2. do 4. 
januarja ameriški barvni film 
»Pojmo v dežju«.

SVOBODA RUDNIK: 1. in 2. 
januarja poljski film »Smrti 
zapisani«, 6. in 7. januarja ju
goslovanski film »Košček mo
drega neba«.

RIBNICA: 1. januarja ameriški 
V V film »Človek, ki je delal 
dež«, 6. in 7. januarja češki 
film »Romeo, Julija in tema«. 
LOŠKI POTOK: 1. januarja
franc, barvni CS film »Notre
damski zvonar«, 7. januarja

amer. CS film »Tri Evina li
ca«.

VELIKE LAŠČE: 6. in 7. janu
arja franc, film »Črnolasa Ju
lija«.

PREDGRAD: 1. januarja amer. 
film »Jezdili so na zahod«, 6. 
in 7. januarja amer. barvni 
film »Ranč prokletih«.
Obvestilo uredništva: Uprave 

kina Kočevje, Rudnik, Stara 
cerkev, Sodražica, Dobrepolje, 
Koč. Reka in Brod na Kolpi, po
novno naprošamo, da nam do
stavijo svoje programe filmov 
za leto 1962.

Uredništvo »Novic«

27. novembra okrog 16. ure je 
prišlo v Predgradu do tragičnega 
dogodka, v katerem je izgubil živ
ljenje poslovodja kmetijskega ob
rata KZ Kočevje Jože Lavrenčič. 
Kakor vsak dan, je tudi tega dne 
pripeljal mleko v Predgrad Franc 

Primčič iz Laz ob Kolpi. Šel je v 
pisarno kmetijskega obrata, kjer 
je prišlo do spora med Primči- 
čem in Lavrenčičem. Primčič je 
iz pisarne odšel in se kmalu vrnil 
nazaj s puško in ustrelil Lovren
čiča, ki je med prevozom v bol
nišnico umrl. Na lice mesta je 
prišla komisija TNZ Ljubljana in 
preiskava je še v teku. Organi LM 
so Primčiča takoj prijeli in se na
haja v priporu.

Sporočamo žalostno vest, da nas je sredi neumornega dela 

nenadoma in za vedno zapustil požrtvovalni član kolektiva

Jože Lavrenčič
poslovodja obrata Predgrad

Dragega tovariša smo pokopali dne 29. decembra ob 14. uri 

na pokopališču v Starem trgu ob Kolpi.

Dolgoletnega in vestnega uslužbenca bomo ohranili v trajnem

spominu

Uprava in Sindikalna podružnica 

Kmetijske zadruge 

Kočevje

RAZPIS
STANOVANJSKA HIŠA v Kočevju na Roški cesti št. 1 bo 
predana 6. januarja 1962 na javni dražbi, ki bo na Okrajnem 
sodišču v Kočevju v sobi št. 3 s pričetkom ob 8. uri. Naj
manjši ponudek znaša 719.284 din, za varščino pa je treba 
položiti 143.357 din v gotovini ali domačih vrednostnih pa
pirjih.

ObLO Kočevje

RAZPIS
Po sklepu delavskega sveta bo komisija za ocenitev in odpro
dajo osnovnih sredstev Lesno industrijskega podjetja Ribnica 
prodala na javni licitacij 4. januarja 1962 ob 9. uri dopoldne 
naslednja osnovna sredstva:

6 parov kompletnih sani — hitric, izklicna cena 5.000 din 
1 kombinirani skobelni stroj, izklicna cena 200.000 din 
1 polautomatsko stružnico (Ilenipl) izkl. cena 1,000.000 din 
1 cepilni jermenik, izklicna cena 950.000 din

Omenjena osnovna sredstva bodo izložena pred mehanično 
delavnico LIP Ribnica.
Prvenstvo sodelovanja na licitaciji imajo podjetja socialistič
nega sektorja, v kolikor pa pri teh ne bo interesa, pa tudi 
vse ostale privatne osebe.

Lesno industrijsko podjetje Ribnica, 26. XII. 1962

POZIV
ZA VLOŽITEV PRIJAV ZA ODMERO IN PLAČILO TAKS 

ZA LETO 1962 ZAVEZANCEM IZ OBMOČJA 
OBČINE KOČEVJE

I.
Po uredbi o spremembah in dopolnitvah taksne tarife za

kona o taksah (Uradni list FLRJ, št. 6'56 in 16/57) se mo
rajo plačati takse za:

1. Cestna motorna vozila,
2. delovno živino,
3. Žganjarske kotle, mlatilnice, potočne in rečne mline 

ter mline na strojni pogon,
4. hibridno trto,
5. Pse.

II.
Po odloku o pristojbinah za cestna vprežna vozila (Ur. 

list LRS, št. 31/61) se mora plačati pristojbina za:
1. Dvoosna vozila z nosilnostjo do 600 kg,
2. dvoosna vozila z nosilnostjo nad 600 kg,
3. špediterska vozila,
4. kočije,
5. enoosne vozove in polkočije.
Takse za cestna motorna vozila morajo plačati tako go

spodarske organizacije kot drugi posestniki teh vozil, razen 
tistih, ki so po uredbi oproščeni plačila.

Uporabniki cestnih motornih vozil, ki so v družbeni lasti, 
plačajo takso v dveh enakih obrokih in sicer polovico takse 
za prvo polletje do 30. aprila, drugo polovico za drugo pol
letje pa do 15. oktobra 1962.

Zasebni lastniki cestnih motornih vozil pa plačajo ustrez
no takso ob priliki registracije motornega vozila.

Zaradi odmere taks za cestna motorna vozila, delovno 
živino, žganjarske kotle, mlatilnice, potočne, rečne mline ter 
odmere pristojbine za cestna vprežna vozila morajo vložiti 
pismeno prijavo:

1. Za cestna motorna vozila uporabniki cestnih motornih 
vozil, ki so v družbeni lasti.

2. Za delovno živino, žganjarske kotle, mlatilnice, potoč
ne, rečne mline in mline na strojni pogon samo zasebni 
lastniki.

3. Za hibridno trto vsi posestniki vinogradov ne glede m 
to, ali so vinogradi zasebna ali družbena last.

4. Za pse (z izjemo rodovniških) vsi lastniki — družbeni 
in zasebni sektor.

5. Za vprežna cestna vozila vsi lastniki — družbeni in 
zasebni sektor.

Prijave je treba vložiti najpozneje do 31. januarja 1962 
in odmerjeno takso plačati najpozneje do 1. marca 1962 pri 
upravi za dohodke tiste občine, kjer ima uporabnik družbe
nih sredstev svoj sedež, oziroma zasebnik svoje stalno prebi
vališče.

Za hibridne vinograde je treba vložiti prijave pri upravi 
za dohodke tiste občine, v kateri je zemljišče.

III.
Taksni zavezanec, ki ne bo prijavil naštetih v razdelku 

1 in 2 tega poziva bo moral poleg redne takse oziroma pri
stojbine plačati še kazen, ki znaša 100 odstotkov povišanja.

Imetnik cestnega vprežnega vozila ni dolžan plačati pri
stojbine, če iz objektivnih razlogov ne uporablja posedujo
čega vozila, kar pa mora pismeno sporočiti upravi za dohod
ke -Občinskega ljudskega odbora Kočevje do konca meseca 
januarja 1962. Možnost odjave velja izključno za cestna 
vprežna vozila, za ostale predmete pa se taksa plača čim ob
staja lastniško stanje.

Predmete je treba prijaviti tudi v primeru, če se njih 
količinsko stanje ni spremenilo v odnosu na leto 1961.

Tiskovine za vložitev prijav so na razpolago pri Upravi 
Občinskega ljudskega odbora Kočevje, krajevnih uradih Vas- 
Fara, Kočevska Reka, Osilnica, Draga in Predgrad, kamor se 
izpolnjene tiskovine tudi oddajo.

Rok za vložitev taksnih prijav ne bo v nobenem primeru 
podaljšan.

UPRAVA ZA DOHODKE ObLO KOČEVJE
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V pletilnici žičnih mrež v Sodražici

'lUednikaoa
pasta

GOSTINSKI TEČAJ
Pred dnevi je bil v Kočevju 

zaključen tečaj za polkvalifici- 
rane kuharice, ki je trajal te
den dni. Obiskovalo ga je 19 te
čajnic in vse so izpit uspešno 
prestale.

DRŽAVLJANU 
ODGOVARJAMO 

TOVARIŠ UREDNIK!

Prosimo, da objavite odgovor 
na članek, ki je bil objavljen v 
51 številki »Novic« leta 1961 v 
rubriki: »Kritiki so zapisali« pod 
naslovom »Pri Stanovanjski 
skupnosti imajo prednost pod
jetja«.

Državljanu, ki se je pozanimal 
za razrez drv pri Stanovanjski 
skupnosti Kočevje odgovarjamo:

Naloga in interes servisa, ki 
opravlja te usluge je, da opravi 
naročena dela čimprej in to ce
lotnemu prebivalstvu mesta. 
Mnogokrat je nemogoče trenut
no ustreči naročniku ne glede 
na količino razreza drv, ki jo 
prijavi. Negospodarsko delo v 
enem dnevu je: na Trgu svobo
de, Kolodvorski cesti, Reški ce
sti, Rožni ulici, nato še na Ro
ški cesti — povsod po 1 ali 2 
prm kot so včasih naročila. Sto
jimo vedno na tem, da z enim 
priključkom na električno om
režje opravimo čimveč naročni
kov. Nikakor ni umestna trdi
tev, da se nam z malenkostnimi 
deli odnosno malenkostmi ne iz
plača ukvarjati, saj smo razre
zali državljanom tudi samo par 
cepanic, ali pa samo grče iz 
prejšnjih let, ki jih ni bilo mo
goče razsekati — le če smo bili 
v bližini. Nikakor pa se za dve 
minuti dela ne izplača gubiti ce
le ure, ker tudi pri nas velja 
pravilo: Čas je zlato! V bližini, 
kjer je državljan imel drva, smo 
rezali v enem tednu trikrat in če 
bi se pozanimal, mu zahteva za 
1 prm razreza nikakor ne bi bi
la odklonjena. Z ozirom na po
trebo smo je izvršili naknadno. 
Razrez za gospodinjstva v me
du smo zaključili 7. decembra, 
ker so do takrat naročena dela 
bila izvršena, državljanu pa 16. 
decembra 1961.

Trenutno, ko je ta želel imeti 
razrezana drva, smo resnično 
vršili to uslugo podjetju ITAS, 
nato pa še na ObLO Kočevje, 
ker so pač naročili razrez že 
mnogo prej nikakor pa nam to 
ni za očitati kot prednost. Sma
tramo, da so tudi v navedenih 
in ostalih podjetjih in ustanovah 
zaposleni državljani z istimi 
pravicami in potrebami.

Kolektiv Stanovanjska 
skupnost Kočevje-mesto 

Servis za vzdrževanje 
stanovanjskih hiš

Kritika 
o kinu

Menda je mladinski list »M« 
edini, ki je (v zadnji številki) 
ošvrknil kino. Kdor je to mla
dinsko glasilo bral, mu bo z 
vsem srcem pritrdil, saj marsi
koga že obupno dolgo tišči, da 
bi povedal, da je postopanje ki- 
nopodjetij in filmskih distribu
terjev že več ko neznosno. »Mla
dina« namreč obravnava vpra
šanje, ali naj slovenski kino- 
obiskovalci še dolgo prebirajo 
podnaslove v filmih na tujem 
jeziku. List nadalje odločno za
hteva, sklicujoč se pri tem na 
Ustavo — slovenske podnaslove, 
ki naj jih distributerji takoj pri
redijo k ustreznim filmom.

Pri tem mladinskem proble
mu, ki bi bil lahko le formalne
ga pomena, se poraja še kup 
drugih vprašanj, ki tesno zade
vajo predvajanje filmov z ene 
in razumevanje filmov z druge 
strani. Gre za povprečnega po
deželskega gledalca in njegov 
občutek pri dojemanju vsebine 
filma. Ali ni nekoliko čudno, ko 
kino podjetja tako brezbrižno

gledajo na to, da jim obiskoval
ci zaradi slabih filmov (izrablje
ni filmi!) beže iz dvoran? Ali ni 
nenavadno, ko ista podjetja, na
vzlic praznim dvoranam, vztra
jajo pri naročanju nižje razred
nih filmov, namesto da bi naro
čala filme, ki imajo vsebinsko 
in seveda materialno vrednost? 
Saj se vendar tak film nepri
merno bolje izplača v primeri z 
nekim podpovprečnim filmom, 
ki je že do nerazumljivosti 
skrajšan.

Poleg vsebinske vrednosti fil
ma je vprašanje razumevanja 
filmske snovi, t. j. čitanje pod
naslova. Še pri novem filmu, ki 
je celovit z vsem dialogom, je 
včasih težko slediti besedilu in 
snovi, ker je treba naglo brati 
ter poleg tega dohajati še sli
kovno gledanje. Če pa je film 
izrabljen, je duševni napor več
ji ali razumljivost manjša, ker 
je film krajši, ali pa celo manj
kajo celi stavki podnaslova. 
Gledalca tak film razdraži in 
dobi občutek, da se nekdo iz 
njega norca brije. Če pa je film 
že toliko izrabljen, da se še trga 
na kar osem ali še več premo
rov, tedaj nemalokrat gledalcu 
poide dobra volja. In če se vse 
to dogaja pri filmih s sloven
skim tekstom, gledalec še neka
ko pozabi in ob zaključku pred
stave v mislih uredi snov filma, 
če pa je to pri filmu s tujim 
podnaslovom, ima človek obču
tek, da je za podeželje vse do
bro.

Ljudem, ki imajo kino kot 
edino svoje razvedrilo za konec 
tedna, delajo mala kino-podjet- 
ja velikansko škodo. Kinoobi- 
skovalci so v primeri z mestom 
prikrajšani za dober film, za 
udobnost v sami kinodvorani, 
za kontinuirano predstavo, ka
terih na podeželju ni. Poleg te
ga je v mestu na izbiro več fil
mov in to vsakodnevno. Še in 
še je takih in podobnih. Le v 
nečem so mala koinopodjetja 
dosledna z mestnimi: s cenami 
vstopnicam!

K. K.

IZ RUT PRI ROBU
Tovariš urednik! Morda misli

te, da v Rutah spimo, ker se nič 
ne oglasimo. Tudi v Rutah se 
gibljemo, čeprav smo v hribih.

Pred šestimi leti smo dobili 
elektriko, ki nam je v pomoč 
pri vseh gospodinjskih in go
spodarskih opravilih. S tem smo 
imeli precej stroškov, pa smo 
na to že pozabili. Pomoč smo 
tedaj dobili od občine Velike 
Lašče in bivšega okraja Kočev
je, ki sta nam šla res na roke, 
za kar se jim zahvalimo, ker če 
ne bi bili tedaj dobili pomoči, 
še danes ne bi imeli elektrike.

Minulo jesen se je začela gra
diti cesta Lužarji-Predgozd. De
lo se je zaradi zime ustavilo, 
prihodnjo pomlad pa upamo, da 
se bo spet nadaljevalo, ker ta 
kraj cesto res potrebuje.

V začetku šolskega leta smo 
dobili novo učno moč, ki smo jo 
bili zelo potrebni. Nova učitelji

ca je Zorka Skrabar, ki je v de
lu zelo požrtvovalna. Otroci jo 
imajo radi kot svojo mater, ona 
pa ljubi otroke, kakor bi bili 
njeni. Za 29. november je orga
nizirala lepo uspelo proslavo in 
dvorana je bila polna ljudi. Ob
čini Vič-Rudnik se lepo zahva
ljujemo, ker nam je poskrbela 
za tako dobro učiteljico. Zahva
liti se moramo tudi tovarišu Ni
ku Valjevcu iz Velikih Lašč, ki 
je preteklo šolsko leto zaradi 
bolezni učiteljice Makse Gros 
poučeval naše otroke in se vsak 
dan vozil z mopedom v Rute 
iz Velikih Lašč. Učiteljica Maksa 
Gros je pri nas poučevala 29 let 
in se ji za njeno delo najlepše 
zahvaljujemo. Sedaj je bolehna 
in ne more več poučevati.

Za novo leto 1962 želimo obilo 
uspehov in povečanja naročni
kov »Novic«.

J. L.

Na kegljišču v Kočevju

VSTOP PREPOVEDAN!

PLAŠLJIVEC
— Veš, ljubi mož, sosed ved

no poljubi svojo' ženo, ko gre v 
službo. Zakaj ne napraviš tudi 
ti tega?

— Ne upam si, nisva z njo še 
tako zaupna.

SLEPA LJUBEZEN
Židovski fant je obljubil po

ročiti mlado Poljakinjo, toda le, 
če stopi v židovsko vero. Dekle 
je pristalo. Pri poroki ji je ra
bin (židovski duhovnik) dejal:

— Če. se ne motern, imate ne
kaj židovskega v sebi.

Nevesta je zardela in sramež
ljivo povesila glavo:

— Da, gospod. Zaročenec ni 
mogel več čakati.

I OB ROBU I

Skladišče LIP Ribnica

Kino »Svoboda« Stara cerkev 
prepoveduje obiskovati večerne 
predstave mladini izpod 18 let. 
Dne 23. decembra ob 7. uri zve
čer je hotela skupina mladeni
čev obiskati kinopredstavo. Vra
tar ob vhodu v dvorano je de
jal, da jih ne pusti, ker bodo 
plačali kazen v znesku 20.000 di
narjev, če pride inšpekcija iz 
Kočevja.

Prav tedaj pride skupina de
klet istih let ali pa še manj. 
Vratar ob vhodu se še zmenil ni 
zanje in jih izpustil v dvorano.

Zakaj bi delali razlike, če ve
lja zakon, da mladina izpod 18 
let ne sme obiskovati večernih 
predstav.

A. C.

MLADI ROD RASTE
— Zadnjič sem srečal tvojega 

sina. Kako je že zrasel!
— Da, da, pred dvema leto

ma je nosil še moje stare oble
ke, zdaj nosim pa jaz njegove.

RESNICA
— Pri svojem zadnjem delu 

sem imel 200 ljudi pod seboj.
— Res? Kje ste pa delali?
— Travo sem kosil na poko

pališču.

Kriliti so zapisali
»ELEKTRO« SKORAJ PORUŠI 

HIŠO
Kjerkoli delajo naša podjetja, 

puščajo za seboj nered, namesto 
da bi pustila ob zaključku del 
spet vse v takem stanju, kot je 
bilo pred začetkom del. »Ko- 
vzidava Elektro v hišo kabel, ti 
skoraj hišo poruši,« je dejal na 
zboru volivcev v Kočevju neki 
volivec. Tudi če prekopavajo 
ulice, vrtove in pločnike, pušča
jo vse v neredu. Sploh se je raz
pasla po Kočevju bolezen, da 
najprej n. pr.: gradbeno pod
jetje zgradi, potem pa se neko 
podjetje spomni na kanalizacijo 
in vse prekoplje ter slabo po
spravi za seboj, drugo podjetje 
se potem spomni na elektriko in 
spet vse razkoplje (baje bo tre
ba zaradi tega porušiti tudi pre
cej pri novih stolpnicah), potem 
spet nekdo za vodovod itd. Tako 
delo je neodgovorno, povzroča 
pretirane stroške in je čas, da 
se napravi na tem področju red.

ŠOLARJI ALI DIMNIKARJI
»V naslednjem letu (1962) je 

treba zgraditi v Kočevju vsaj 
dve otroški igrišči: za mar. j še in 
večje otroke,« je razpravljala na 
zboru volilcev v Kočevju neka 
volivka. »Ne vem, kdo se je 
spomnil, da je posipal igrišče. 
Bračičeve šole z lešem in zdaj 
prihajajo otroci domov črni kot 
dimnikarji.«

PARKI ALI GMAJNA
V Kočevju je precej parkov, 

manj pa igrišč za otroke. Zato 
niti ni preveč čudno, če spremi
njajo otroci parke v gmajne oz. 
otroška igrišča. Po parkih je po
lomljeno okrasno grmičevje, po
hojena trava itd. Skratka: ško
da je velika. Problem je verjet
no treba reševati z dveh plati, 
kot je nakazala razprava na 
zadnjem zboru volivcev: z ure
ditvijo otroških igrišč in s kaz
novanjem uničevalcev parkov.

DVORIŠČA ALI JAVNA 
STRANIŠČA?

V Kočevju ni javnega strani
šča, zato uporabljajo nekateri za 
javna stranišča kar različna dvo
rišča. Nekdo je predlagal, naj bi 
uredili, javno stranišče pri »le
tečem krožniku« oziroma avto
busni postaji.

HITRE USLUGE 
»STEKLARSTVA«

Kočevsko »Steklarstvo« že nad 
2 meseca odrezuje šipo nekemu 
naročniku iz Ribnice. Prišel je 
že 3-krat ponjo in vedno so jo 
odkrili nekje založeno. Šipo je 
dal odrezati v začetku oktobra, 
do 23. decembra pa še ni bila 
odrezana. Pripombe na »hitre« 
usluge »Steklarstva« prihajajo 
tudi od drugih strank.

'ZtatM
Zakaj se mi je zdela Juno tako znana, se je 

vprašal, ko je stal pred njeno vedeževalsko ko
liko. Polt, obraz, kretnje... Ali je kje videl žen
sko s podobnimi lastnostmi, čeprav je bila mor
da manj okrogla in — mlajša mnogo let?

»Melissa,« je zašepetal Gray. Tudi sam je 
bil presenečen. »Beverly!« je še dodal.

Madame Juno je presenečeno pogledala, ko 
je med škrlatnimi zavesami spet zagledala Gra- 
yevo glavo. Visoko je usločila narisane obrvi.

»Žal mi je,« je rekla. »Dve napovedi na dan 
sta skrajna meja.«

Gray je skrbno zagrnil zavese za seboj.
»Ali sta bili vaši hčeri?« jo je vprašal.
»Kdo?« se je zastrmela vanj.
»Melissa in Beverly,« je rekel.
Nekaj trenutkov je bila mirna kot kip, po

tem pa ji je kri zalila lica in podbradek.
»Kdo ste pravzaprav, prijatelj? Policaj?«
»Ne,« ji je odgovoril, »prav gotovo pa bi po

licijo zanimalo, kako da se niste javili. Navse

zadnje ste vedeli za smrt obeh, saj so bila poro
čila na prvih straneh.«

»Pasji sin,« se je ujezila, vzela iz žepa na 
krilu dolarske bankovce in mu jih vrgla na mizo. 
»Tu imate svoj denar. Nikoli...«

»Policija ne bo izvedela ničesar o tem,« je 
rekel Gray.

Strmela je vanj, ko je sedel njej nasproti. 
»Pomirite se,« ji je rekel. »Ali ste njuna mama? 
Njuna teta? Povejte mi...«

Dvajset minut kasneje je madame Juno, ki 
je tačas mešala solze in žganje, naslonila zalite 
komolce na mizo, potisnila steklenico pred Graya 
in rekla:

»Kar sami si točite! Tako rada bi bila pove
dala ... Ubogi dekleti... Imelo me je, da bi šla 
na pogreb in vsemu svetu povedala, da sta moji 
hčeri, čeprav sem jima samo teta. Poslala sem 
šopke, seve pod drugim imenom.«

»Razumem vas,« je rekel Gray.
»Naj bi storila to ali ono, nikomur bi s tem 

ne koristila. Ne vem nič takega, kar bi bilo 
uporabno za policijo, le sitnosti bi imela.«

»Saj ne počnete nič nezakonitega,« je rekel 
Gray.

»Tu ne,« se ji je kolcnilo, »če pa bi se poli
cija pozanimala v Minnesoti, bi bilo narobe. Vsaj 
dokler ne bo minila pogojna kazen in dokler ne 
bodo odpravili omejitev za točenje alkoholnih 
pijač in za zabavo... Mar si mislite, da bi ostala 
eno samo minuto v Kaliforniji, če bi se smela 
vrniti?«

Gray je srknil pijačo in poprosil:

»Povejte mi, kako je bilo, ko se je Beverly 
zadnjikrat oglasila pri vas! Saj je redno priha
jala k vam, ali ne?«

»Redno kot ura. Že takrat, ko sta bili še 
deklici, sem jima prerokovala. Melissa je dorasla 
in se zresnila, Beverly pa je prihajala po enkrat 
na mesec. Včasih sem ji brala z dlani, najprej 
pa je imela karte za tarok. Ali jih poznate, tiste 
posebne karte? Dolgo vrsto let smo imeli v dru
žini take karte. Jaz jih nisem posebno marala, 
dekleti pa sta se navduševali zanje, zlasti Be
verly, ki so ji bile lepe slike še posebno všeč. 
Tudi na obisk je prihajala, ne le zaradi vedeže
vanja. Dobro sva se razumeli.«

»Kdaj je bila zadnjič tu?«
Okrogle oči so spet zalile solze. »Prejšnjo 

soboto, tisti dan, ko je potem zvečer... Nisem ji 
prerokovala, sedeli sva in kramljali o starih ča
sih. Kake pol ure je bila tu.«

»Ali vas je prosila, da bi ji kaj shranili?«
Madame Juno je segla po steklenici in jo na

gnila. Veter se je lovil v zavese. Samo za trenu
tek se je Gray spomnil na Bulwerja Me Creeryja. 
Sam ni vedel, kako to. Mogoče zaradi tega, ker 
je imel občutek, da jima nekdo prisluškuje.

»Da bi ji kaj shranila?« je Juno ponovila 
njegovo vprašanje. »Ne. Kolikor vem, ni ničesar 
pustila tu ...«

»O čem pa sta se menili?« je vprašal Gray, 
ki se mu je zdelo, da je zunaj škrtnil pesek pod 
čevlji.

»Čakajte, da se spomnim,« je rekla Juno, se 
stresla in nadaljevala: »Mislim, da sem v glavnem 
jaz klepetala. Vprašala sem jo, ali naj vzamem 
njene karte za tarok. Odkimala je, potem pa sem 
hotela vedeti, kako kaj. Rekla je, da kar dobro.

Potem sem ji govorila o svojih težavah, mislim, 
da je spregovorila komaj še kakih deset besed, 
preden je odšla. Ko me je zdaj tako vprašujete, 
se mi zdi, da je imela nekaj posebnega v mislih. 
Po navadi mi drugi pripovedujejo o svojih teža
vah, to pot pa sem se jaz njej potožila.«

»Ali ste imeli vtis, da hoče...«
»Jezus!« je zavpila vedeževalka Juno, nagnila 

debelo glavo in se zastrmela v platneni strop 
svojega preročišča. Plameni so lizali platneno ob
logo in zavese.

Za Graya se je čas ustavil. Madame Juno je 
sedela kot primrznjena na svojem stolu. S široko 
odprtimi očmi in usti je strmela v ogenj, hropla 
je v nemi grozi. Veter je razpihoval požar okoli 
njiju, prasket ognja je votlo odmeval v prostoru. 
Gray je čutil vročino, plamen je švignil tik mimo 
njegovega obraza. Vendar se mu ni mudilo: pre
udarno je razmišljal.

Veter močno vleče, v nekaj minutah bo vsa 
šotoru podobna koliba v plamenih, je pomislih 
Ogenj bo pogoltnil vse v tem preročišču, tudi 
vedeževalko in mene, če se bova obotavljala.

Skoraj mirno se je Gray ozrl po prostoru. 
Vedel je: nekje mora biti skrito. Mogoče plamen 
že oblizuje tisto reč.

Mogoče pa Beverly ni skrila tu, mu je misel 
skočila drugam. Morilcu to nič mar. Ce je skrito 
tu, bo zgorelo, če ni, pa tudi nič ne de, morilec 
nima kaj izgubiti.

Zunaj je nekdo zavpil. Madame Juno se je 
zbudila iz trenutne otrplosti in z vzdihom vstala-


